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Pu/ini specialişti au fost mai urgisi/i de tranzi/ie decât 
inginerii. S-a spus la un moment dat câ industria românească 
e bună de fier vechi, că intelectualii ei sunt prăfui/i, nepricepu/i 
şi incu/fi, că cercetarea este fără speran/e înapoiată ş. a .m . d. 
Acum, lucrurile au cârmit oarecum spre normal. Din ce in ce 
mai pu/ini se arată dispuşi să arunce copilul cu tot cu apa din 
copaie, de dragul înmormântării trecutului negru; s-a văzut că 
industria e şi ea bună de ceva, că cercetarea şi dezvoltarea 
sunt cheile accesului la un viitor decent, şi. prin consecin/ă, că 
inginerii sunt necesari. Mai mult, că ei sunt desemna/i să poarte 
într-o măsură consistentă povara reformei economice. 

Şi totuşi, asupra inginerilor continuă să plutească un 
stigmat inefabil, pe care aceia dintre ei care-şi iubesc profesia 
ii percep cu durere. 'Dizgra/ia" nu mai constă in vorbe aruncate 
necugetat, ci mai degrabă într-o indiferen/ă vecină cu 
ignorarea. Problemele cu care se confruntă corpul ingineresc 
par să nu mai preocupe pe nimeni, nici măcar pe cei care 
aruncă piatra. Chiar dacă aceste probleme antrenează efecte 
care afectează variate şi numeroase sectoare ale economiei. 

Unul dintre cele mai mari necazuri ale ingineri/or este 
nivelul salariului. Fireşte, a devenit o modă văicăreala pe tema 
sărăciei noastre (aproape) comune. Până la urmă, judecand 
lucrurile la standard Vest, nici o leafă nu e altfel decat mizeră. 
Atunci când Preşedintele Statului caştigă sub 400 de dolari pe 
lună, argumentele unei posibile dispute se cam risipesc. Deşi ... 

Deşi inginerii au o situa/ie specială. În cazul că vor să-şi 
practice meseria in stare pură, ei sunt obliga/i să muncească 
in sectoarele cele mai afectate (in rău) de tranzi/ie. De la uzine 
la institute de cercetare, se aşteaptă restructurări, reorganizări, 
rentabilizări. Între timp, lucrurile au rămas in principiu cum au 
fost, cu unele cosmetizări care nu atacă fondul problemei. Şi 
nici nu au cum. 

Siderurgia românească şi 
piaţa Uniunii Europene 

Aşa încât, oricat de eficient ar fi un inginer, el ob/ine un 
salariu calculat pe grada/ii, tune/ii, trepte (excep/iile confirmă 
regula), care depinde de criterii destul de obscure. În cazul in 
care respectivul are ghinionul să lucreze la o intreprindere care 
abia işi tarăşte zilele, la mila FPS-ului şi a blocajului financiar, 
competen/a lui are toate şansele să se risipească in van şi să 
nu se regăsească în absolut nici un mod pe ştatul de plată. Pe 
deasupra, inginerii, risipiţi în numeroase domenii de activitate, 
n-au cum să bată cu pumnul în masll şi sll facil grevil pentru a 

Daniela lordinescu 
(Continuare în pag. 8) 

~ 

Realizarea unui export cel 
puţin la nivelul necesarului pentru 
import reprezintă un criteriu de 
continuitate a activităţii 

siderurgiei româneşti. Aceasta 
însă presupune adaptarea la 
cerintele pietelor pe care vrei să 
le mantii sau în care iii propui să 
penetrezi. Formarea pietei in
terne a Uniunii Europene impune 
condiţii de pregătire a ţărilor 
• asociate din Europa Centrală şi 
de Est pentru integrare. 

Piata internă a Uniunii 
Europene nu reprezintă un scop 
în sine, ci este unul dintre 

• Henri Coandă - 110 ani de la naştere -
pag.2 

• Revenire 
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la "cazul" IPROCHIM 

• Primul atestat de certificare a 
sistemului de asigurare a calitătii - pag. 7 

principalele instrumente de care 
tările europene dispun pentru 
a-şi aduce la îndeplinire o serie 
de obiective: o creştere durabilă, 
echilibrată şi care să respecte 
mediul înconjurător, un nivel şi o 
calitate superioară a vieţii, o mai 
mare coeziune economică şi 

socială. 

De fapt, piaţa internă a UE 
imbunătăteşte performanta 
economică a statelor membre 
printr-o alocare eficientă a 
factorilor de productie, dând 
posibilitatea intreprinderilor să 
producă la o scară mare, să-şi 
imbunătătească performantele în 
condiliile unei concurente dure, 
stimulându-se astfel investitiile. 

Integrarea economică 

într-o piată fără frontiere este 
mult mai profundă decât alte 
forme de cooperare, cum sunt 
zonele libere, uniunile vamale şi 
pieţele comune, care menţin 
frontierele fizice. Ea măreşte la 
maximum impactul pozitiv 
asupra economiei. Legisla\ia, 
care furnizează cadrul juridic 
necesar ob\inerii unor astfel de 
efecte economice, reprezintă un 
domeniu căruia ţările asociate 
trebuie să ii acorde o aten\ie 

deosebită în cursul pregătirii 
pentru aderare. O piaţă unică 
necesită încredere reciprocă şi o 
apropiere cât mai mare a 
reglementărilor. Orice 
discordanţă importantă faţă de 
regulile comune pe o anumită 
porţiune a pieţei interne a UE 
conduce la riscuri în întregul 
sistem şi poate aduce prejudicii 
integrităţii sale. Aceasta este 
cauza pentru care se acordă o 
Importanţă atât de mare aplicării 
aceleiaşi legisla\ii. 

În procesul de pregătire 
pentru aderare, ţările din Europa 
Centrală şi de Est pot avea ca 
obiectiv o aliniere la regulile şi 

practicile în vigoare ale pieţei in
terne a UE, printr-o apropiere 
selectivă şi progresivă, care să 
fie adaptată situaţiei din fiecare 
ţară. Aceasta poate duce la o 
micşorare a eforturilor pe care 
aceste ţări le fac pentru a duce 
la bun sfârşit procesul de tranziţie 
şi realizarea stabilizării 
macroeconomice . De fapt, 

Gheorghe Moraru 
SIDEX • Galaţl 
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Un nume de referinţă al tehnicii 
româneşti şi universale: 

fluid", are numeroase aplica/ii, de la 
concep/ia de execu/ie a aripilor de 
avion (cu voie/I şi f/apsuri) la aerodina 
lenticularii. 

HENRI COANDĂ 
• Din anul 1970, Henri Coandă 

revine in patrie, i se încredin/eaza 
conducerea ' INCREST' • Bucureşti, 

lune/ia de Consilier la Consiliul de 
Stat şi este· ales membru al 
Academiei Române. În anul 1971 
devine membru de onoare al 
Societa/il Regale de Aeronautici. din 
Marea Britanie. 

Sub înaltul patronaj al Academiei 
Române şi în organizarea Academiei 
Tehnice Militare, a Asociaţiei Române 
pentru Propaganda şi Istoria 
Aeronauticii şi a Muzeului Militar 
Naţional, a avut loc, recent , 
·simpozionul omagial 'HENRI 
COANDĂ -110 ani de la nattere fi 
85 de ani de la Inventarea avionului 
cu reacţie". 

Evenimentul, desfăşurat la 
Muzeul Militar Naţional, a reunit 
numeroşi academicieni , profesori 
universitari , generali , directori, 
comandori, piloţi , ingineri-constructori 
de avioane şi specialişti în domeniul 
istoriei aeronauticii romaneşti. În 
cuvântul de deschidere, dl acad. 
Virgiliu N. Constantinescu, 
Preşedintele Academiei Române, a 
subliniat: ' Dintre virtuţile 

fundamentale ale unui popor, 
capacitatea sa creatoare şi 

inteligenta, puse în slujba progresului 
societăţii , constituie factori esenţiali , 

care situează acel popor în rândul 
celor mai înaintate forte şi civilizaţii 

ale omenirii9. 
Din acest punct de vedere, 

inventivitatea şi valoarea •aurului 
cenuşiu ' de care a dat dovadă 
poporul român au determinat 
plasarea sa pe pozi\ii de avangardă 
în numeroase domenii. Dintre 
acestea, aviaţia a fost, încă din fazele 
de pionierat, un câmp extrem de im
portant de afirmare pentru înaintaşii 
noştri . 

Opera celor trei mari reprezentanţi 
ai poporului român care au influenţat 
dezvoltarea avia\iei mondiale • 
Inventatorii lnglnert Traian Vuia fi 
Aurel Vlalcu fi savantul Inginer 
Henri Coandi · a fost continuată de 
mari personalităţi ştiin\ifice , precum 
academicienii Elle Carafoll şi Gogu 
Constantinescu, şi de alţi numeroşi 
constructori, aviatori şi cercetători . 

Să ne oprim, acum, asupra 
câtorva repere din biografia lui Henri 
Coandă , aşa cum au fost ele evocate 
în cadrul simpozionului de la Muzeul 
Militar. 

Înscris in anul 1896 la Liceul 
' Sf.Sava ' din Bucureşti, Henri 
Coanda urmeaza numai trei clase, 
dupa care se transfera la Liceul Militar 
din laşi, continullnd tradiţia militara 
din familie · tatill silu, Constantin 
Coandil, fiind militar de cariera, pe 
atunci c/Jpitan, iar ulterior general şi 
prim-ministru in guvernul de la 1918. 

Terminând liceul ca şef de 
promo/ie, Henri Coand/J urmeaza 
Şcoala Militar/J de Artilerie, Geniu şi 
MarinlJ, pe care o abso/v/J in anul 
1905, cu grad de sublocotenent. 

• Tn anul 1907, cu sprijinul 
colonelului Alexandru Zamfirescu, 
directorul Pirotehniei Armatei din 
Cotroceni, construieşte o serie de 
rachete pirotehnica, pentru a 
demonstra ideea care l-a dominat in 
intreaga sa via/ii: propulsia prin 
resc//e • spratelor de zbor mal 
grele declt aerul. 

• Neavllnd condi/ii materiale care 
s/J•l permitil realizarea unor 
importante cercetilri ştiin/ifice proprii, 
pleacll in Germania, la Şcoala 
Politehnicii din Charlottenburg, 
ob/inilnd titlul de ' Doctor în ştiin/e 
tehnice ', cu un an mai devreme decât 
colegii de promo/ie. Urmeazll apoi 
cursurile Unlversitll/ii din L/ege 
(Belgia) şi pe cele ale Institutului de 
Electrotehnicll Montefiore din Torino 
• Italia, unde, impreun/J cu renumitul 
inginer Giani Caproni, construieşte un 
planor, cu care s-au efectuat cllteva 
zboruri. 

• În perioada 1908-1909, cu 
sprijinul şi colaborarea unor 
personalitllţl ale lumii ştiin/ifice 
franceze de la Sorbona, a construit 
primul banc aerodinamic din lume: un 
dispozitiv montat p,ro locomotiva 

care circula între Paris şi localitatea 
Saint Quentin cu o viteza maxima de 
95 km/h. Filcllnd m/Jsur/Jtori in 
domeniul dinamicii fluidelor pe 
macheta de proflle, in condi/ii de zbor 
real, Henri Coanda a realizat un profil 
de 'ariplJ cu fant/J de bord de atac", 
ce avea s11 fie utilizatil mai târziu la 
aproape toate avioanele, pentru 
creşterea securit/Jfii zborului şi 
sporirea portan/ei la aterizare. 

• Anul 1910 a fost pentru Henri 
Coandll un an prolific, aducllndu-I 
confirmarea şi recunoaşterea 

unanlm/J pentru numeroasele şi 
impresionantele sale inven/ii • peste 
250 • in domeniul aeronauticii. Astfel, 
in luna ianuarie, la Şcoala Superioara 
de AeronauticlJ din Paris, el prezint/l 
un studiu asupra aripilor 
experimentale; iar in luna mai, la 
Aeroclubul Fran/ei, sus/ine conferin/a 
asupra rezultatelor spectrelor 
aerodinamice in jurul profilelor de 
aripi, ob/inute prin folosirea unei 
suflerii cu fum şi a unei balan/e 
aerodinamice de concep/ie proprie. 
În luna octombrie a aceluiaşi an, la 
cel de al doilea Salon lntema/ional 
de Aeronauticii de la Paris, inginerul 
Henri Coandil a prezentat avionul 
s/Ju 'COANDĂ-1910' · un veritabil 
prototip de avangardil, primul avion 
turbopropulSDr din lume. 

Expus in incinta luxosului edificiu 
' Grand Palais ' din Paris, aparatul de 
zbor însuma mai multe premiere 
mondiale . Elementul ce a 
revolu/ionat intreaga tehniclJ 
aeronauticlJ din acel moment a fost 
sistemu/ de propulsie: U{J motor 
aeroreactiv • deci, f/JriJ elice .compus 
dintr-un motor cu piston (tip 'Clerget~ 
de 50 CP la 1 OOO rotlmin, rilcit cu 
ap/J) , compresorul centrifugal, 
arborele de antrenare cu 
multiplicatorul de tura/ie şi camerele 
de ardere cu ajutajele de reac/ie. 
Aripa era prey/Jzutil, in bordul de 
atac, cu voie/I cu fanta, tn scopul 
milririi portantei, iar rezervoarele de 
carburan/i erau plasate in aripa 
superioaril, având secţiunea 
corespunz/Jtoare ; la acoperirea 
exterioaril a aripilor şi fuse/aju/ul, 
s-a folosit contraplacajul de lemn 
vopsit, înlocuindu-se deja ' clasica ' 
pllnzil protectoare; aripile erau 
prev/Jzute cu lonjeroane din o/el, fapt 
ce a permis creşterea capacitll/ii de 
inc/lrcare a aripilor la 33 kglm', fa/a . 
de 25 kglm' cât permiteau cele mai · 
rezistente avioane existente la acea 
data, iar planul superior, mai lung 
decât cel inferior, era decalat spre 
inainte, pentru a reduce interac/iunea 
lor (formul/l constructivii denumita 
'sesquiplan ' şi utilizatil abia dupa 8-
1 O ani la avioanele "Breguet·, 
"Fokker• ş.a.) . Caracteristicile con
structive ale acestui avion erau: 
lungimea• 12,5 m; anvergura• 10,3 
m; suprala/a portanta • 32, 7 m•; 
greutatea în /Inie de zbor • 420 kgf. 

Studiind acest original aparat de 
zbor, realizat de inventatorul romlln 
tn vilrsta de numai 24 ani, Inginerul 
Gustave Eiffel, batându-I pe umeri, 
i-a adresat celebra fraz/l : ' Pileat, 
blliete, c/J te-ai nascut cu 30 de ani, 
dacii nu chiar cu 50 dl! ani mai 
devreme; cu mult prea devreme ... ~ 
Evident, afirma/ia se referea la 
decalajul existent la acea data intre 
concep/ia constructiva revolu/ionariJ 
şi posibllita/ile de realizare 
tehnologica a unul astfel de aparat 
de zbor. Au trebuit sa treacil peste 
30 de ani plina cllnd lumea ştiin/ificS 
şi a constructori/or de avioane sa se 
dezmeticeascS. Englezul Whittle, 
italienii Capron/ şi Compini, germanul 
Heinkel început ss construiasca, în 
perioada 1939-1941, primele avioane 
cu reac/ie. 

Pe data de 16 decembrie 1910, 
pe cSmpul de zbor de la /ssy-les
Moulineaux, de lâng/J Paris, s-a 

realizat primul zbor al primului avion 
reactiv, avându-l ca pilot pe însuşi 
Henri Coandll. Dupa un scurt rulaj, 
avionul s-a desprins de pSmânt şi 
s-a inill/at in aer; dar, apropiindu-se 
de un zid aflat la marginea terenului, 
pilotul a redus motorul şi aparatul, 
r/Jmas in limita de vitezil, s-a inc/inat 
pe o aripii şi a luat contact cu solul, 
deteriorându-se. 

BRISTOL, construind numeroase 
tipuri de avioane, sub marca de 
fi,brica/ie 'BRISTOL-COANDĂ". 

• ln anul 1914, datoritlJ 
evenimentelor pr//ejuite de primul 
r/Jzboi mondial, revine in Fran/a, la 
Uzinele din Saint Denis. 

La 25 noiembrie 1972 trece in 
nefiin/a. 

După o activitate laborioasa, 
încununată de succese şi de 
recunoaşterea unanimă a meritelor 
sale ştiin\iflce • confirmate prin 
acordarea a numeroase tiUuri, medalii 
şi diplome de către prestigioase 
organisme nationale şi internaţionale, 
inclusiv "Legiunea de Onoare', de 
către guvernul francez, ca semn al 
recunoştinţei pentru serviciile aduse 
Franţei în timpul războiului • , Henri 
Coandă ş i -a câştigat un loc 
binemeritat in istoria ştiinţei şi tehnicii 
universale, făcând cinste poporului 
român. 

Acest deznodllmânt, urmat de un 
mic incendiu la bord, nu mai avea nici 
o importan/11, întrucât desprinderea 
de pSmSnt şi zborul efectiv s-au 
realizat, confirmând clarviziunea şi 
capacitatea tehniclJ a inginerului 
Inventator Henri Coandil 

Urmeazil o perioada de doua 
decenii de numeroase cercetilri şi 
inven/ii, anul 1934 marcilnd 
brevetarea descoperirii fenomenu/ul 
sesizat Ines din 191 o, cu prilejul 
primului zobr aeroreactiv : 'EFECTUL 
COANDĂ'. Acest efect, denumit 
oficial, dupS titlul brevetului de 
lnven/ie, ' Procedeu şi dispozitiv 
pentru devierea unui fluid într-un alt 

• în anul 1911, la Reims (Fran/a), 
a/Sturi de mari constructori de 
avioane al timpului, a prezentat 
primul avion bimotor din lume, dup/J 
care pleacA. în Anglia, unde este 
angajat ca director tehnic la Uzinele 

lng. Ion Rozanlde 
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PUNC'TE DE VEDERE 

O ortfonanţă îngrijorătoare 
Către sfârşitul anului 1995, vii le discuţi i piaţă • piaţă , patronat, management, marketing, 

partamentare în jurul Ordonanţei 25/1995 a Guvernului tranzacţii comerciale, acţionari sau altele similare. sunt, 
au readus pe tapet , cu acuitate, importanţa şi în acord cu con\inutul privind aspectele de fond, rare 
necesitatea reglementării juridice pertinente a activită\ii şi în general nesemnificative. 
de cercetare ştiinţifică din \ara noastră . 3. În plus, surprind in text marile pete albe faţă de 

Din păcate , citit cu atenţie, textul Ordonanţei poate anumite realităţi şi cerinte ale stadiului de dezvoltare 
să ridice numeroase semne de întrebare, mergând de în care ne găsim . 

la o periculoasă incompatibilitate cu specificul şi Astfel, în textul Ordonan\ei nu se reflectă absolut 
neces ită\ile momentului, până la problema deloc problemele de informatică legate de dezvo~area 
ne~onstitutionalităţii sale. cercetării ştiin\ifice , deşi • aşa cum a rezultat şi din 

ln cele ce urmează, voi căuta semnalarea unora marile dezbateri de la Snagov • ne aflăm in pragul unei 
dintre aspectele îngrijorătoare suscitate de acel text. structuri sociale cu totul noi, societatea informa\ională, 

1. UzâAd de denumirea comună ' cercetare- unde informatica devine o componentă vitală, de 
dezvoltare•, atribuită prin art.2, textul Ordonanţei neignorat în nici o împrejurare. 
tratează nediferenţiat , din punct de vedere economic, De asemenea, deşi se stăru ie mult asupra 
"cercetarea fundamentală' • normal, nelucrativă • şi coordonării centralizate a activită\ii de cercetare• 
' cercetarea aplicativă ', respectiv ' dezvoltarea dezvoltare, nu se stipulează nici o măsură referitoare 
tehnologică ' · prin excelenţă lucrative; aceasta este o la adaptarea modului de stabilire a valorii contractelor 
confuzie ce lasă loc unor dubii privind respectarea de cercetare în raport cu preţurile practicate pe piaţa 
întocmai a prevederilor constitu\iei. internatională , deşi tocmai nerespectarea acestei 

2. Textul Ordonanţei stipulează o centralizare cerinţe a constituit, poate, carenţa fundamentală în 
excesivă a dirijării activită\ilorde ' cercetare-dezvoltare', modul de a gândi şi de a îndruma cercetarea ştiinţifică 
rezultând un veritabil monopol al statului în acest practicat de fostul CNST, permiţând din plin promovarea 
domeniu, contrar particularităţilor ' economiei de piaţă' , soluţiilor necompetitive, cu numeroasele sale implicaţii 
' comertului liber", 'concurenţei loiale" etc, prevăzute necorespunzătoare. 

în art .134 din Constiluţie ca factori constitutivi ai 4. În fine, similitudinea structU<ării activită\ii de 
economiei statului român. cercetare-dezvoltare cu cea antedecembristă, respectiv 

Astfel, art.3 conţine stipulări restrictive, activitatea similitudinea modului de-a gândi cu cel al fostului CNST, 
de cercetare-dezvoltare putându-se desfăşura, cum se în afară de problema constituţionalităţii , aduce cu sine, 

,spune în text, ' în cadrul categoriilor de unităţi după opinia mea, un risc major. 
prezentate mai jos' , făcându-se enumerarea lor Am în vedere faptul că, la vremea sa, oricât de 
exha~stivă (8 categori i) , ' indiferent de tipul de eronat ar fi fost în sine modul de a gândi al CNST, el 
propnetate şi de forma de organizare', cum se mai rămăsese totuşi compatibil cu economia dirijată , ca şi 
precizează acolo. cu pseudodemocratul centralism democratic; astfel, 

De asemenea, art.6 stipulează concentrarea bine apărat de autarhia exacertiată • azi imposibilă-, 

' obiectivelor principale ale statului în domeniul putuse conduce , totuş i, la o dezvoltare uneori 
cercetării-dezvoltării de interes naţional ' într-un ' Pro- spectaculoasă a activităţii de cercetare româneşti, chiar 
gram na\ional de cercetare ştiinţifică şi dezvoltare dacă era contradictorie şi roasă din interior de o serie 
tehnologică', aprobat prin Hotărâre a Guvernuluf, pro- de vicii ascunse. Acum, însă , un mod similar de a gândi 
gram echivalent în fapt cu o planificare centralizată la se află cu atât mai mult într-o totală incompatibilitate. 
nivel macroeconomic şi având ca o particularitâte cu cerinJele economiei de pia\ă şi cu alte realităţi 
esentială faptul că nu porneşte de la cerin\ele pieţei specijice· astăzi \ări i noastre: el devine, ca urmare, 
spre organele sprijinitoare ale rezolvării lor, ci invers'. susceptibil să declanşeze un veritabil colaps a ceea 
este elaborat conform opiniilor membrilor organelor ce a mai rămas din cercetarea ştiinţifică românească, 
guvernamentale sau ale celor constituite şi controlate cu repercusiuni posibile incalculabile şi pe termen lung 
de acestea, cum sunt ' Colegiul consultativ pentru pentru întreaga noastră existenţă socio-economică, şi 

cercetare ştiin\ifică şi dezvoltare tehnologică", înfiin\at aşa atât de precară • sau cel pu\in să conducă la 
conform art.7, sau 'Consiliul Interministerial pentru transformarea acestei cercetări ştiinţifice într-un 
Ştii~tă şi Tehnologie", citat in art.5. domeniu nerentabil , trăind pe seama buzunarului 

ln modul acesta, întregul mecanism de stimulare contribuabililor. 
din partea statului a activităţilor de cercetare ştiinţifică În orice caz, documentul avut în vedere conferă 
şi de dezvoltare tehnologică , considerate ' priorită\i Ministerului Cercetării şi Tehnologiei şi altor organe 
na\ionale' conform art.1 din Ordonanţă, este structurat guvernamentale implicate, în locul unui rol obligatoriu 
într-o măsură însemnată după concepţia fostului CNST, de catalizator al rev igorări i cercetări i şti i ntifice 

în care Guvernul înlocuieşte Comitetul Cent,al, româneşti , in acord cu spiritul şi litera Constitutiei, în 
Programul Na\ional înlocuieşte Planul, iar Ministerul condi\iile economiei de piaţă şi eventual ale debutului 
Cercetării şi Tehnologiei, care ' aplică strategia societăţii informa\ionale, doar un rol minor de diriguitor 
dezvoltării şi politica Guvernului în domeniul cercetării· al unui singur sector • sectorul de stat • pe care tinde 
dezvoltarii" (art.4) , înlocuieşte, împreună cu Colegiul totodată să-l impună ca fiind cvasiunic pe teritoriul 
Consultativ şi cu celelalte asemenea organe abilitate, României. 
CN!>T însuşi. Nu mi se pare că este tocmai ceea ce ne-am dorit. 

ln întreg continutul Ordonanţei , referirile la 
organisme, foruri sau opera\ii specifice economiei de dr.ing. Eugen Şofan 
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FORUMUL ECONOMIC 
FRANCO-ROMÂN 

În perioada 23 ianuarie - 1 societatea franceză . 
februarie 1996, la Wortd Trade Cen- Grupul multinaţional Rhone-
ter - Bucureşti , s-a desfăşurat cel de Poulenc, lider în domeniul industriei 
al doilea " FORUM ECONOMIC chimice şi farmaceutice , are un 
FRANCO-ROMÂN", organizat de aport important în acţiunile de 
Institutul Francez şi susţinut de parteneriat cu ţara noastră (prin 
Ambasada Franţei la Bucureşti, prin reprezentanta sa în România) , 
Serviciile Culturale şi Ştiinţifice colaborâ~d cu numeroase unităţi de 
Franceze, de Ministerul Comerţului profil agro-alimentar şi farmaceutic. 
din România şi- de o serie de firme: Insecticidele,• ierbioidele, şi 

Renault, Alcatel, Buii, GEC Alsthom fungicidele putând marca FIPRONIL 
Transport, Rhone-Poulenc, Bossard, şi TRICLORFEN au fost deja 
Gaz de France, Electricite de France, experimentate la nivelul unor insti
KPMG, Societe Generale. tute de cercetări agricole (Fundulea, 

Aşa cum sublinia în cuvântul Braşov ş . a .), precum şi pe mari 
său de deschidere ambasadorul suprafeţe agricole , 
Franţei în România, dl Bernard Beyer, demonstrându-şi eficacitatea în 
actuala ediţie a Forumului se cultura cartofului şi a numeroase 
desfăşoară în contextul dezvoltării sortimente cerealiere. 
continue a relatiilor politice , Una dintre cele mai 
economice şi culturale dintre Franţa importante companii producătoare 
şi România, constituind cadrul optim de material rulant şi utilaj feroviar din 
de realizare a numeroase contacte lume, GEC ALSTHOM Transport, a 
între oamenii de afaceri şi specialiştii promovat o largă acţiune de 
ce activează în firmele şi companiile parteneriat cu S.C. FAUR - S.A. , 
franceze cu omologii lor din societăţile Mecano Import Export, Integral 
comerciale româneşti. Proiect şi FPP IV Muntenia, punând 

Franţa ocupa, la sfârşitul anului bazele societătii mixte româno
trecut, locul 4 în topul investitiilor de franceze GEC ALSTHOM-FAUR 
capital străin în România; în prezent SA, având printre obiective 
există peste 140 de societăti franco- construirea automotorului Diesel cu 
române, ce activează în domenii vari- două boghiuri motoare, cu o capaci
ate, precum : sectorul agricol şi tate de 224 persoane şi viteză de 
alimentar; energetică ; metalurgie; 160 km/h. Deocamdată , societatea 
electrotehnică şi electronică ; pregăteşte o serie de contracte de 
informatică şi telecomunicaţii ; colaborare pentru realizarea la 
aeronautică; transport feroviar ; furnizorii interni de subansamble şi 
construcţii de maşini; chimie şi repere , urmând ca, pe măsura 
industrie farmaceutică ; servicii- asimilării în fabricaţie şi realizării 

consultanţă, asigurări; finante-bănci ; unui grad de integrare de 60%-70%, 
hoteluri. să înceapă producţia industrială 

Fată de prima ediţie , Forumul pentru fabricarea de locomotive şi 

1996 a avut accente mult mai con- · automotoare Diesel. Aşa curp 
crete în domeniul cooperării afirmau specialiştii francezi de la 
industriale şi în cel al tehnologiei, fiind prestigiosul grup industrial , 
structurat pe următoarele teme transferul de tehnologie se 
generale: inovare industriălă şi realizează în trei faze importante: 
tehnologie; industria agro-alimentară ; transferul tehnologiei (conceptie, 
întreprinderea şi mediul înconjurător; tehnologie , fabricatie , control) ; 
gestiune şi seivicii publice; ambalaje formarea de personal sub 
şi conditionări; audit contabil , supraveghere GEC Alsthom 
contabilitate şi fiscalitate ; post- (concepţie, metode de fabricaţie şi 
privatizare şi burse de valori . control); asistenţă tehnică în 

Comunicările şi interventiile România (adaptarea documentaţiei, 
specialiştilor francezi au evidenţiat, pe metode de fabricaţie, controlul 
de o parte, nivelul înalt al realizărilor calităţii, inspecţie , încasări) . La 
tehnice şi tehnologice franceze de nivelul unităWor de producţie din ţara 
ultimă oră, iar pe de altă parte, oferta noastră desemnate a prelua 
şi disponibilitatea firmelordetinătoare productia efectivă (repere şi 

privind transferul de tehnologii pentru subansamble), există deocamdată 
realizarea în cooperare a unor mari dificultăti financiare , legate de 
produse finale, părţi şi subansamble, achizitionarea maşinilor şi utilajelor 
având la bază conceptie şi tehnologie necesare retehnologizării , la care se 
franceză. Vor fi modernizate ~daugă inerţia unor manageri şi 

capacitătile de producţie româneşti specialişti - un adevărat obstacol în 
existente şi vor fi retehnol9gizate şi procesul de asimilare, de însuşire a 
restructurate unele sectoare tehnologiilor şi de începere efectivă 
industriale, valorificând potentialul , a fabricatiei. Să sperăm că 
industriei româneşti şi experienţa în provocarea lansată de patronii 
producţie a personalului tehnic şi irancezi va fi bine recepţionată de 
ingineresc autohton. partea română, astfel ca obiectivele 

Din bogatul material informativ propuse să fie cât mai curând 
pus la dispoziţie de organizatori, am rpateHaliZate. 
retin,u\ cj\teva gintre direcţiile de :· ~- ',.în g'<!lferal,politica de trans
inovare şi transfer tehnologic fer tehnologic promovată de GEC 
practicate şi oferite de marile firme Alsthom în relatiile de parteneriat cu 
industriale franceze partenerilor România se poate sintetiza astfel: 
români. garanţie oferită de un mare fabricant 

în ceea ce priveşte Societatea mondial de material rulant; transfer 
Gaz de France, s-au prezentat de tehnologii recente; oferirea de 
realizarile în domeniul fabricării ţevilor produse performante; politică de 
şi conductelor din polietilenă (cu cooperare internaţională pe termen 
durată de serviciu de peste 50 de ani), lung. 
precum şi tehnologia de asamblare şi 
sudare în condiţii de montaj a 
magistralelor şi racordurilor de 
branşamente pe şantiere, pentru 
alimentarea reţelelor de transport de 

Aceste obiective de politică 
şi strategie în domeniul transferului 
şi dezvoltării de tehnologii sunt 
caracteristice majorităţii firmelor 
franceze ce participă în acţiunea de 
parteneriat cu firme româneşti. gaze naturale, apă potabilă şi alte 

fluide. 
Menţionăm că societatea mixtă 

româno-franceză cu sediul la Bistriţa 
a început deja'realîzarea de conducte, 
precum şi montajul şi livrarea de 
componente, în aceleaşi condiţii de 
calitate ca şi cele realizate de 

Trecând peste dificultăţile de 
moment, Forumul franco-român a 
constituit o punte de legătură intre 
oameni şi acest lucru este cel mai 
important! 

ing. Ion Rozanide 

OBSERVATOR 
O remaniere cu cântec 

Cabinetul Văcăroiu şi-a 
schimbat încă doi miniştri. 

Astfel , la Ministerul Industriilor 
a plecat dl Dumitru Popescu şi 
a venit dl Alexandru Stănescu; 
la Ministerul Comerţului a 
plecat dl Petru Crişan şi a venit 
dl Dan Ioan Popescu. 

Remanierea guvernului se 
' '8.rtunta ca s·igură -inc:!ă de la 
sfârşitul anului 1995, în primul 
rând datorită "peripeţiilor" dlui 
Crişan . Domnia sa a fost 
dovedit, de-a lungul unei 
campanii de presă în forţă, ca 
acţionar, director, preşedinte , 

patron etc la nu mai putin de 

17 firme având ca obiect 
tocmai activitatea de comerţ . 

Acesta nu este un lucru ilegal. 
Aşa încât, teoretic, dl Crişan 
este un negustor cinstit, care 
profită de vidul legislativ în 
domeniu şi , mai ales, de 
contextul românesc de 
tranziţie. Totuşi, practic punând 
problema, e greu de imaginat 
cvm izbutea dl ministru Crişan 
să fie (ca românul) imparţial cu 
dl afacerist Crişan , acesta din 
urmă având interesele lui 
specifice şi presante. 

Pe un asemenea fond, dl 
Văcăroiu şi PDSR au fost 

nevoiţi să renunte la serviciile 
domnului ministru al comerţului. 
Dar au 
făcut-o fără tragere de inimă şi 
cu mănuşi, operând încă o 
modificare în guvern şi 

extrăgându-l pe dl Crişan pe 
uşa din faţă şi cu onoarea 
"reparată'. 

Această remaniere era cât 
pe-aci să afecteze' şi Ministerul 
Cercetării şi Tehnologiei. 
Deocamdată, dl Doru Dumitru 
Palade rămâne pe loc, dar 
principalul partid de 
guvernământ îi caută oficial 
înlocuitor. 

BNR . - tap ispăşitor? 
Fricţiunile dintre PDSR şi Banca Naţională 

au o istorie mai veche. Ele au reizbucnit la 
începutul lui 1996, cu o intensitate sporită . Lideri 
ai PDSR, secondaţi de premierul Văcăroiu, au 
criticat aspru BNR pentru "politica inflaţionistă 
pe care o practică de mai mulţi ani" ; prilejul 
acestui discurs agresiv l-a constituit defecţiunea 
din decembrie 1995, când n-au existat destui 
bani pentru plata salariilor şi a primelor 
populaţiei. Aşa încât PDSR a solicitat primului
ministru să prezinte Parlamentului un raport 
pentru revocarea din funcţie a unor înalţi 
functionari BNR - în rândul ispăşitorilor de 

păcate urmând să figureze la loc de cinste şeful 
Direcţiei de politică monetară, socotit vinovat de 
lipsa de numerar de la sfârşitul anului. 

Fără a emite verdicte şi fără a sus\ine 
"nevinovătia" BNR, se cuvine totuşi reamintit 
faptul că această instituţie gestionează resursele 
unei economii care merge cum merge. Oricâte 
artificii finanţiste s-ar practica, real1tatea 
economiei nu poate fi eludată, aşa cum negrul 
nu se poate transforma în alb. Poate că a sosit 
clipa când Guvernul să-şi facă o oarecare 
autocritică înainte de a purcede la criticarea 
altora. 

Cruciada cupoanelor 
J 

Până la 1 februarie 19961au fost 'în~ărcinaţi să bată din uşă 
fost subscrise aproximativ 30% în uşă pentru a convinge pe 
din cupoane. Având în vedere cine pot să-şi utilizeze 
ambiţiile privatizării în masă, constructiv cuponul , stimulaji 
cifra e departe de a fi fiind cu 700 de lei pe cap de 
satisfăcătoare. Aşa a cetăţean persuadat. 
considerat şi Cabinetul Până a1c1, nimic 
Văcăroiu , care s-a hotărât să condamnabil. Probabil că o 
apese pedala de acceleraţie a discuţie cu poştaşul sau un 
accelerării privatizării , cu orice discurs mobilizator al unui 
preţ şi cu orice mijloace. ministru pot urni măcar într-o 

Astfel, miniştrii şi slujbaşii oarecare măsură poporul din 
guvernamentali vor pleca {dacă inerţia lui nedumerită . Dar 
n-au plecat deja) în drumuri indemnul la subscriere are şi 
de-a lungul şi de-a latul ţării alte implicaţii. Plini de zel , 
pentru a-i convinge pe cetăteni diferiţi factori responsabili s-au 
să-şi facă pustiul de bine de a hotărât să-i oblige, ocolit sau 
subscrie, cu mic cu mare. Pe nu, să subscrie pe toţi cei pe 
deasupra, slujbaşii Poştei au 

care-i pot controla într-o formă 
sau alta. Mulţi bugetari s-au 
trezit în faţa sarcinii de serviciu 
de a-şi "băga" cuponul, 
verificată la sânge prin tabele 
şi declaraţii. Fireşte, nimeni nu 
spune limpede că dacă n-ai 
subscris vei fi pedepsit. Cu 
toate că nimeni nu spune 
limpede nici că nu va fi aşa . 

Urmările pot fi bănuite ... 
Şi astfel se tranformă un 

drept într-o îndatorire, iar 
cuponul - dintr-o binecuvântare 
într-o belea. Această cruciadă 
a cupoanelor ascunde însă 
foarte prost un eşec pe care 
nimeni nu vrea să şi-l asume. 

O demitere cu tâlc 
La scurtă vreme după remaniere, Guvernul 

a mai pierdut pe drum un ministru; pe dl Adrian 
Turicu, de la Comunicaţii. Numai că, de data 
asta, formula de modificare a cabinetului a fost 
alta - demiterea. 

. Cazul care a dus la acest deznodământ are 
ca punct de plecare situaţia de la 
ROMTELECOM . Regia avea nevoie de un 
manager, funcţie rămasă vacantă după ce dl 
Turicu a decis să renunţe la serviciile dlui Andrei 
Chirică. În consecinţă, a fost organizat un con
curs, al cărui câştigător s-a dovedit a fi dl Virgil 
Popescu, cel care a asigurat interimatul la 
conducerea ROMTELECOM. În pofida acestui 
rezultat , dl Turicu l-a numit în functia de 
manager pe dl Ovidiu Ioan Muntean, clasat la 
concurs abia pe locul trei. Sindicatele au 
protestat vehement, dezvăluind, mai mult sau 
mai puţin dezinteresat, neregula. 

Cu o minimă întârziere, problema a pătruns 
în spatiul politic, gata să provoace aici 

evenimente majore. Dl Turicu este ministru din 
partea PUNR, iar măsura luată împotriva lui -
demiterea - prorT)itea să provoace chiar un divorţ 
între acest partid şi aliatul său de guvernare -

-PDSR. Primele semne arată însă că diferendul 
a fost aplanat. PUNR-iştii au acceptat faptul că 
"protejatul" lor a fost indisciplinat, trecând peste 
dispoziţiile şefului său direct, dl Văcăroiu. Se pare 
că nu e prima dată . Ca urmare, dl Turicu a rămas 
demis, iar dl Coşea va asigura interimatul la 
Minsterul Comunicaţiilor • până PUNR va găsi 
un alt fidel, mai docil, pentru acest post. 

Dincolo de alte implicaţii, cazul 
ROMTELECOM rămâne de actualitate. Această 
regie este extrem de importantă şi merită să aibă 
în frunte un specialist de înaltă competenţă. 
Dincolo de criteriile politice. 

Grupaj realizat de 
Daniela Iordănescu 

OBSERVATOR 
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Dreptul la replică 

La IPROCtilM, situaţia poate nu e chiar 
ideală, dar În orice caz nici 11 catastrofală 11 ! 

În numărul 23/1995 al publlcaţlel noastre apărea un articol 
Intitulat 'Un «caz» la IPROCHIM?", în care erau expuse pe scurt unele 
probleme - mal precis, o serie de critici şi chiar acuzaţii la adresa 
conducerii Institutului menţionat - expuse de dl lng. Călin Gheorghiu 
(angajat în cadrul IPROCHIM) într-o scrisoare adresată Asociaţiei 
Generale a Inginerilor din România. 

Articolul nostru, care nu exprima nici un fel de poziţie a redacţiei 
sau a AGIR, ci se rezuma la a reda pe scurt, dar totodată fidel, Ideile 
din scrisoare, se încheia cu speranţa în recepţionarea unor răspunsuri. 
lată de ce am primit cu Interes Invitaţia conducerii IPROCHIM de a afla 
punctul său de vedere asupra problemelor ridicate. 

Acest punct de vedere a fost exprimat, în numele conducerii 
Institutului, de dl lng. Paul Dragomir, şeful Serviciului Marketing şi 
secretar al Consiliului de Administraţie şi al Adunării Generale a 
Acţionarilor din cadrul IPROCHIM SA, cu care am purtat o discuţie al 
cărei rezumat îl puteţi citi în continuare. 

Paul Dragomir: Nedorind să 
intrăm în polemică, ne vom referi 
strict la con\inutul articolului din nr.23/ 
1995 al revistei 'Univers Ingineresc", 
încercând să răspundem punct cu 
punct la afirma\iile de acolo. 

Se afirma, în primul rând, că 
' nu a mai fost încheiat, în ultimi 6 ani, 
nici un contract de export' (este 
vorba, desigur, de contracte cu firme 
sau cu persoane dintr-o altă \ară şi 
pentru care plă\ile se fac în valută) . 

Ei bine , vreau să vă spun clar 
că această afirmaţie este complet 
falsă. 

lată, am aici o listă cu 13 
poziţii, reprezentând contracte cu 
firme precum Hitachi Zosen Corpo
ration (Japonia), Roland Berger 
(Germania). Petking (Fran\a -
România), Procter&Gamble (Belgia), 
Purolite lnternational (Marea Britanie 
- SUA), Virolite (SUĂ - România), 
Samsung Fine Chemicals (Coreea 
de Sud), Courtaulds (Marea Britanie), 
Universal Pr-xess Equipment (SUA), 
Heurtey Petrochem (Franţa) etc. 

De altfel, este absolut firesc 
să ne preocupe obţinerea de 
contracte externe, deoarece pentru 
noi acestea sunt cele mai 
avantajoase: în primul rând, pentru 
că avem nevoie de valută, iar pe de 
altă parte, pentru că încasările în 
valută sunt sigure, nefiind afectate de 
blocajul financiar care paralizează 
economia românească. 

Sorin Golopenţa: Vă rog să 
ne spune/i în ce perioadă au fost 
încheiate aceste contracte şi dacă 
sunt finalizate sau în derulare. 

P.D.: Cei mai vechi contract 
de pe acestă listă este din noiembrie 
1994, iar cel mai recent - din 
decembrie 1995. În derulare mai sunt 
numai ultimele două, restul fiind 
finalizate şi plătite, aşa cum se poate 
deduce şi din acest extras de cont 
(n.n. - în care figura un cont de 
1 SO.OOO USD şi o plată curentă de 
cca. 40.000 USD). Şi să nu uităm că 
din acest cont noi am şi cheltuit - în 
special pentru programe de calcula
tor. 

în afară de cele de pe listă, 
avem acum în derulare un contract 
de peste 400.000 de dolari cu Coreea 
de Sud, pentru modernizarea unei 
instalaţii de etilenamine care trebuie 
repusă în funcţune. Şi vreau să vă 
spun că acesta este un contract I 

În concluzie la acest punct, 
având în vedere toate aceste 
contracte externe, ca şi scrisorile de 
apreciere din partea partenerilor 
noştri străini , este clar că afirma\ia 
de la care am plecat este nefondată. 

S.G.: Să mergem mai 

departe; şi anume, la afirma/ia con
form căreia la IPROCHIM 'au fost 
făcute numeroase disponibilizări" şi 
·au fost pierdu/i numeroşi 

cercetători şi proiectan/i de valoare'. 

P.D.: Este adevărat că au 
plecat multi oameni. în '90, institutul 
avea trei mii şi ceva de oameni, 
dintre care aproape jumătate cu 
studii superioare. Acum avem cca. 
1100 de oameni - cifră care se 
menţine de vreo doi ani; se pare că 
am ajuns la un echilibru. Unii s-au 
pensionat în perioada asta, alţii şi
au găsit alte servicii. Şi este 
adevărat că au plecat mulţi dintre 
cei foarte buni , pe care ii regretăm . 
Dar nu au plecat din motive de 
' marginalizare' ; au plecat la firme 
care au oferit salarii pe care 
IPROCHIM nu le putea da. 

S.G.: Salariile au la bazll 
rezultatele economico-financiare. 
Cum se prezintă acestea la 
IPROCHIM? . 

P.D.: În fiecare an, firma şi-a 
încheiat activitatea cu depăşirea 
cifrei de afaceri prevăZute (în 1995, 
se preconizează ceva peste 7,5 
miliarde) şi cu un profit de 6-8 % . În 
ceea ce priveşte salarizarea, politica 
noastră a fost orientată astfel încât 
să putem da bani oamenilor. Nu 
ne-am aventurat să stabilim nişte 
salarii foarte mari, pe care să nu le 
putem acoperi cu venituri din ' 
activitatea noastră. Pe măsură ce 
situaţia economico-financiară a 
institutului s-a îmbunătăţit, au 
crescut şi veniturile angaja\ilor; 
acum, salariul mediu este de peste 
400.000 lei, iar unii dintre cei plecaţi 
s-au întors la IPROCHIM. 

S.G.: Cllt din profit revine 
salariaţi/oii 

P.D.: Noi fiind societate 
comercială cu capital majoritar de 
stat, suntem obligaţi prin lege să 
vărsăm 40 % din profit la FPS şi 

FPP, ca dividende; SO % se 
repartizează pentru fondul de 
investiţii , iar 1 O % se dă salariaţilor 
sub formă de participare la profit. 

S.G.: Nu e cam pu/in? Poate 
cil dacă ar fi fost mai mult, nu a/i li 
pierdut atâ/ia oameni ... 

P.D.: Că este pu\in sunt de 
acord; dar că puteam evita 
pierderea oamenilor alocând o parte 
mai mare din profit pentru ei nu sunt 
atât de convins. Cât să fi fost acest 
procentaj? Chiar dacă am fi împărjit 
salaria\ilor tot profitul, tot nu ar fi fost 
destul. Un calcul simplu arată că 

partea fiecăruia nu s-ar fi ridicat, în 
medie, la mai mult de două-trei sute 
de mii pe an. Şi chiar dacă unora le 
dai , în mod firesc, mai mult, tot nu e 
destul ca să convingi să rămână nişte 
oameni care au oferte serioase de la 
companii străinei 

S.G.: în cazul în care pe 
parcursul unui an apar. să spunem, 
noi contracte şi se inregistrează 
profituri mai mari decât cele 
prevăzute, există şi posibilită/i pentru 
acordarea de venituri suplimentare?--

P. D.: Sigur că da. Dar trebuie 
înţeles şi faptul că noi nu putem 
încheia, cu cei 1100 de oameni pe 
care ii avem, mai multe contracte 
decât pot realiza aceştia în mod nor
mal. Totuşi , dacă apare un contract 
avantajos, este posibil ca oamenii să 
lucreze - aşa cum s-a întâmplat chiar 
acum, de Anul Nou, la filiala de Utilaje 
- mult peste programul normal. Şi 

bineîn\eles că în asemenea cazuri 
apar şi veniturile suplimentare 
corespunzătoare : prin plata orelor 
suplimentare , prin premii etc . Iar 
pentru situaţii excepţionale, cum ar fi 
tocmai apariţia unor contracte 
neprevăzute, dar foarte avantajoase, 
noi avem prevazută în contractul 
colectiv şi posibilitatea unor măriri 
temporare de salarii. 

S.G.: Să trecem mai departe ... 
Urmează o întreagă listă de 
' feaomene oare au afectat statutul 
specialiştilor din IPROCHIM'. Prima 
se referă la ' desfiin/area gradelor 
profesionale '. Ce ne pute/i spune 
despre aceasta? 

P.D.: Ca societate comercială, 
IPROCHIM îşi desfăşoară activitatea 
în conformitate cu legile 31/1990 şi 
15/1991 . Aceste legi impun existenţa 
unui contract colectiv de muncă, dar 
nu impun prevederi concrete cum ar 
fi păstrarea sau nu a gradelor 
profesionale. Aşa că în 1990, atunci 
când s-a făcut primul contract 
colectiv, administraţia şi sindicatele 
au ajuns la concluzia că este cazul 
să se desfiinţeze aceste grade 
profesionale. 

S.G.: Se pare, însa, cil unii nu 
consider!! aceasta ca o mllsură 
benefica. 

P.D.: Vedeţi, în cele mai multe 
cazuri , gradele profesionale s-au luat 
pe merit. Dar se ştie că au fost destul 
de mulţi care şi le-au luat pe activitate 
politică sau sindicală sau pe relaţii, 
Pe de altă parte, sistemul acestor 
grade avea şi dezavantajul că limita 
strict ponderea deţinătorilor fiecărui 
grad - ceea ce ducea la situaţia 
penibilă de a trebui să aştep\i 
pensionarea sau plecarea unui coleg 
pentru a putea obţine gradul la care 
poate că te îndreptă\ea competenţa„ 
lată de ce noi ne-am gândit să 
renunţăm la aceste grade. 

S.G.: Bine, dar o diferen/iere 
trebuie să existe totuşi, nu? 

P.D.: Categoric. Tocmai de 
aceea, în conlractul colectiv de la 
IPROCHIM sunt prevăzute aşa

numitele ' grupe valorice', în funcţie 
de care sunt fixate şi salariile. Există 
criterii clare, după care, în funcţie de 
competenţă , oricine poate să intre în 
oricare dintre cele cinci grupe 
valorice. 

Deci, nemulţumirea 

semnalată este fără obiect, pentru că 
aceste grupe valorice înlocuiesc 

fostele grade profesionale. 

S.G.: Este acuzata, de 
asemenea, desfiinJarea salarizării 'in 
acord'. 

P.D.: Şti\i bine că imediat după 
'90 era o situaţie confuză şi nesigură, 

în care Obţinerea unor contracte 
devenise o chestiune oarecum 
aleatoare . Or, lucrul în acord este 
justificat atunci când ai contracte 
mulle şi sigure, iar oameni relativ 

pu\ini. Aşa încât, pentru a-l stimula 
pe om să muncească mai mult , 
recurgi la acest sistem ' în acord": a 
terminat lucrarea, îşi ia banii , ii dai 
alta. Acest sistem nu este, cel pu\in 
deocamdată , aplicabil. Noi nu avem 
acoperită cu contracte o perioadă mai 
mare de un trimestru înainte. De altfel, 
specificul activită\ii noastre este 
concepţia, pentru care e dificil să 
întocmeşti norme; or, lucrul în acord 
presupune norme riguroase. Sigur că, 
dacă va fi cazul , sistemul de 
salarizare se poate schimba. 

S.G.: Trecem peste aprecierea 
referitoare la ·;ncadrările neconforme 

. cu competen/a • - care ,amâne o 
simplă apreciere, poate subiectivii -
şi ajungem la problema 
•dezinteresului in obJinerea unor 
informa/ii tehnice'. 

P.D.: Şi aici aş zice că este 
vorba de o apreciere subiectivă. Este 
posibil să fi existat nişte oferte 
neinteresante şi deci respinse. Dar eu 
vă spun, ca unul direct implicat, că 
nu ştiu să fi existat solicitări pentru 
cărji , reviste de specialitate sau alte 
surse de documentare cărora să nu li 
se dea curs. 

S.G.: O acuza/ie destul de 
gravă mi se pare cea referitoare la 
'ignorarea activită/ilor inventive în 
stabilirea salariilor' şi mal ales ipoteza 
cil aceasta ar fi dus la dispari/ia 
brev,et~lor de inven/ie în IPROCHIM. 

P.D.: La negocierea anuală a 
contractelor individuale de muncă, 

deci a salariilor, sunt luate în 

considerare mai multe criterii, printre 
care activitatea ştiinţifică , titlurile 
ştiinţifice şi brevetele de inven\ii, care 
se punctează corespunzător. 

Aş vrea să mă refer, însă, la 
cealaltă afirmaţie , conform căreia în 
IPROCHIM nu s-ar mai fi înregistrat, 
în ultimii 6 ani, nici un brevet de 
invenţie. lată , aceasta este lista cu 
brevetele de inven\ie acordate 
specialiştilor din IPROCHIM în 
această perioadă. După cum vedeţi , 

nu este chiar o ' mulţime vidă' . 

S.G.: Într-adevllr: au fost 
înregistrate 13 brevete de inven/ie -
ceea ce contrazice afinna/ia citată mai 
devreme. Dar aceasta nu inseamnă, 

totuşi, o bogată activitate inventivă! 

P.D.: Aşa este; şi mie mi se 
pare puţin . Dar - permiteţi-mi să vă 

întreb - în atmosfera şi situa\ia de 
după '89, dvs v-ar mai fi

0

stat găndul 
la invenţii? Eu zic că nu prea a fost , 
în general vorbind, o perioadă propice 
pentru aşa ceva. 

S.G.: Poate că ave/i dreptate, 
mai ales că aici intrvin şi problemele 
legate de Legea invenţiilor, care a 
întârziat destul de mult şi nici aşa nu 
a ieşit mul/umitoare pentru toată 
lumea şi mai ales pentru inventatori ... 
Dar aceasta este o altă problemă, 
care depăşeşte cadrul IPROCHIM
ului. Totuşi, s-ar putea pune problema 
unei stimulări la nivel intern ... 

P.D.: În \eleg; dar trebuie să 
\inem seama de datele realităţii. 

IPROCHIM-ul este o societate 
comercială . Sigur că ar vrea să 
stimuleze cumva activitatea inventiva. 
Dar nu o poate face decât pe baze 
comerciale: nu poate să dea fără să 
existe perspectiva de a câştiga ceva. 
Nu îşi poate permite să susţină toate 
invenţiile . Eventual, în cazul unora cu 
adevărat valoroase , poate să ii 
sprijine pe inventatori să îşi aplice 
invenţiile în practică; sau poate să fie 
titular de brevet, dacă inventatorul 
este de acord. 

S.G:: Ce ne pute/I spune 
despre des/iin/area Cpnsiliului 
Tehnico-Economic? 

P.D.: Este adevărat: CTE-ul la 
nivelul institutului s-a desfiinţat . 

Trebuie să ştiţi, însă, că IPROCHIM
ul este structurat pe patru filiale -
Chimie anorganică, Chimie organică, 
Utilaj şi Filiala Moldova • care 
beneficiază de autonomie aproape 

A consemnat: 
ing. Sorin Golopenţa 

(Continuare în pag. 5) 

Vineri, 26 ianuarie a.c., în aula Universităfii de Ştiin/e 
Agronomice şi Medicină Veterinară Bucureşti, a avut loc un 
simpozion în cadrul căruia a fost omagiat academicianul 
Gheorghe Ionescu - Şlşeştl, fondatorul cercetării ştiin/ilice 
agronomice din România, de la a cărui naştere s-au împlinit 
în această iarnă 11 O ani. 

Au participat, printre al/ii: prof.dr. Corneliu Rău/ă, 
preşedintele Academiei de Ştiin/e Agricole şi Silvice, prof.dr 
doc. Gheorghe Bâlteanu, preşedintele Societă/ii Inginerilor 
Agronomi din România, prof.dr. doc. Vlad Ionescu • Şişeşti, 
dr. ing. Ion Bold, deputat. 

Vom reveni în numărul următor cu amănunte despre 
via/a şi realizările personalită/ii omagiate. 
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totală. Având în vedere şi natura 
diferită a activităţilor acestora, noi am 
ajuns la concluzia că un CTE la 
nivelul institutului nu îşi are rostul. 
Există, în schimb, CTE-uri la nivelul 
fiecărei sec\ii şi filiale - iar acestea 
au, într-adevăr, un rol foarte impor
tant. 

S.G.: O alt/I afirma/ie este 
cea conform căreia •existcl 
demersuri pentru divizarea 
institutului in 5-6 unitil/i, în scopul 
privatizilrii", ceea ce •ar însemna, de 
fapt, desfiin/area institutului şi 
renun/area la activitatea de 
proiectare". 

Aşa cum spuneam şi noi în 
atticol, privatizarea in sine nu este 
ceva rău - atâta vreme cât se face 
"la lumina zilei". Ce ne pute/i spune 
în /egaturil cu această problem/I? 

P.D.: Acum doi ani, a apărut 
în Monitorul Oficial o listă cu 
întreprinderile privatizabile - pe care, 
din nefericire, figura şi IPROCHIM. 
Temându-ne de posibilitatea ca, prin 
vânzarea pachetului majoritar de 
către FPS, institutul să intre pe mâna 
cuiva neinteresat în păstrarea 

profilului actual, ne-am gândit că am 
putea evita acest pericol recurgând 
la privatizare prin metoda MEBO. 
Dar, având capitalul social foarte 
mare, am fost încadraţi la categoria 
societăţilor comerciale mijlocii, în 
timp ce metoda MEBO se preta mai 
curând la întreprinderile mici. Şi 

atunci ne-am gândit la o solu\ie: să 
împărţim patrimoniul nostru între 
cele 4 filiale - care aveau oricum un 
grad înalt de autonomie - şi 3 sau 4 

institute. În acest fel , fiecare parte din 
aceste unităţi s-ar fi încadrat în 
categoria întreprinderilor mici, 
putându-se privatiza prin MEBO. 
Decizia respectivă s-a luat "la lumina 
zilei", cum spuneţi dv, cu toate avizele 
şi aprobările necesare, în Consiliul de 
Administraţie, în AGA etc, fără nimic 
subteran sau cu alte intenţii decât cele 
pe care vi le-am spus. in orice caz, 
acest demers nu s-a finalizat - ceea 
ce este un fapt pozttiv, cred eu, pentru 
că IPROCHIM a fost întotdeauna o 
finnă şi e bine să rămână astfel. 

S.G.: În fine, ultima problemil 
ridicată este faptul că IPROCHIM 
func/ionează fără să fi avut loc 
concursul de selecJie a managerului. 

P.D.: Este adevărat. Acţiunea 
pentru încheierea contractului de 
management a început încă de anul 
trecut. A apărut , însă, legea privatizării 
accelerate, pentru care discuţiile 
începuseră deja cu destul de mult timp 
înainte, iar şi acest fapt a dus la 
oprirea desfăşurării concursului de 
selec\ie a managerilor - şi asta când 
aveam toate aprobările necesare. 

Trebuie să vă spun însă că 
avem, chiar săptămâna viitoare, o 
şedin\ă AGA în care se va discuta şi 
problema concursului pentru selec\ia 
managerului - mai ales că ne-a sesizat 
şi FPS-ul în acest sens dându-ne un 
termen până în martie. 

S.G.: Dle Dragomir, cred cil a/i 
reuşit să răspunde/i la toate criticile şi 
acuza/iile fonnulate în articolul la care 
ne-am referit. Ne bucur/Im cil v-am 
putut oferi prilejul de a o face, dând 
astfel şi cititorilor noştri posibilitatea de 
a judeca situa/ia in mod echilibrat. 

Vă mul/urnim pentru amabilitate 
şi vei dorim mult succes. 

Siderurgia 
românească şi piaţa 

Uniunii Europene 
(Urmare din pag. 1) 

esenţial este ca ţările asociate 
să-şi adapteze ritmul de 
apropiere legislativă cu 
progresele reformei 
economice. 

Piaţa internă a UE asigură 
libera circulaţie a mărfurilor, a 
persoanelor, serviciilor şi 

capitalului. Tratatul care 
defineşte piaţa internă a UE 
instituie pentru aceasta mal 
multe reguli fundamentale: 

• interzice orice 
discriminare pe bază de 
naţionalitate; 

• conferă cetăţenilor UE 
dreptul de liberă circulaţie şi 
sejur pe teritoriul statelor 
membre; 

• prevede suprimarea 
taxelor vamale şi a taxelor cu 
efect echivalent aplicate 
schimburilor de mărfuri dintre 
statele membre; 

• interzice restricţiile 
cantitative şi măsurile cu efect 
echivalent referitoare la 
schimburile de mărfuri şi 

precizează condiţiile în care pot 
fi avute în vedere eventualele 
derogări; 

interzice orice 
discriminare din partea 
monopolurilor naţionale; 

• prezintă principiile care 

stabilesc libera circulaţie a 
muncitorilor, garantează libera 
circulaţie şi libertatea de stabilire 
a profesiunilor independente, 
prevăzând acelaşi lucru şi pentru 
societăţi; 

• instaurează libertatea 
prestării de servicii; 

prevede eliminarea 
restricţiilor referitoare la libera 
circulaţie a capitalurilor; 

• interzice întreprinderilor să 
adopte comportamente 
anticoncurenţiale, care ar putea 
anula efectele pieţei interne a UE; 

• prevede că regulile 
privitoare la concurentă se aplică 
şi întreprinderilor care beneficiază 
de drepturi speciale sau excluse; 

• stabileşte condiţii 

riguroase referitoare la ajutoarele 
pe care statele membre le acordă 
propriilor intreprinderi; 

• impune statelor membie 
să nu facă nici o discriminare în 
domeniul fiscal. 

Principiile stabilite de 
Curtea Europeană de Justiţie, în 
hotărârile sale care interpretează 
Tratatul, joacă, de asemenea, un 
rol fundamental în evoluţia 
structurii juridice a UE. Aplicarea 
lor a condus la eliminarea 
barierelor fizice, tehnice , fiscale şi 
tarifare. Aceasta poate fi o şansă 
importantă şi pentru produsele 
siderurgice româneşti. 

EVALUAREA BREVETELOR 
DE INVENŢIE 

Brevetele de invenţie 

aplicate în procesul de producţie 
al unei societăţi comerciale fac 
parte din categoria imobilizărilor 
necorporale şi implicit din cea a 
activelor imobilizate ale societăţii 
respective. 

Brevetele de invenţie 

aplicate pot fi brevete de invenţie 
proprii societăţii comerciale, 
elaborate de personalul angajat, 
sau brevete de invenţie cumpărate 
de la terţi, prin contracte de licenţă. 

Valoarea brevetelor de 
invenţie aplicate - proprii sau 
cumpărate - se înregistrează în 
capitolul "Active imobilizate· -
contul 205 din situaţia 

patrimoniului. 
Determinarea acestor valori 

este o problemă complexă şi 
dificilă . Responsabilitatea celor 
care efectuează aceste evaluări 
este maximă , deoarece uneori pot 
avea implicaţii sociale şi politice, 
mai ales în cazul înfiinţării 

societăţilor mixte. 
Analiza în vederea evaluării 

este foarte complexă şi se 
efectuează sub următoarele 
aspecte: legal (juridic), tehnic, 
comercial şi social. 

Criteriile avute în vedere în 
analiza şi evaluarea brevetelor de 
invenţie pot fi grupate astfel : 

• Criterii care ţin de 
brevetul de invenţie: perioada de 
valabilitate , produsele sau 
tehnologiile la care participă în 
cadrul societăţii comerciale, 
performanţele la nivelul României 
şi la nivel internaţional , efectele 
tehnico-economice rezultate în 
urma aplicării brevetelor, cheltuieli 
efectuate pentru realizarea 
brevetelor de invenţie, cheltuieli 
necesare efectuate pentru 
aplicarea brevetelor de invenţie 
etc. 

r 

Se face distincţie intre 
situaţiile care tratează invenţii 
ce sunt complet dezvoltate şi 
situaţiile în care este vorba de 
invenţii care se găsesc încă în 
faza de dezvoltare şi pentru 
care mai sunt necesare eforturi 
de cercetare. 

• Criterii care ţin de 
strategia societăţii 

comerciale în care se aplică 
brevetul de invenţie, de 
potenţialul ştiinţifico-tehnic şi 

de producţie, de necesităţile 
materiale, băneşti şi de per
sonal ale acestora etc. 

"Criterii care ţin de 
sfera marketingului: piaţa 
potenţială a produselor sau 
tehnologiilor brevetate,vânzări 
previzionate, clientelă , reţele 

de distribuţie, promovare etc. 

Pe plan mondial se 
folosesc mai multe metode de 
evaluare a brevetelor de invenţie. 

Acstea pot fi grupate astfel: 
metode bazate pe 

comparaţiile de piaţă; 
- metode bazate pe 

venituri; 
- metode bazate pe costuri. 
Interesul societăţilor 

comerciale de a-şi evidenţia 
valoorea acestui capitol 
"intangibil' sau ·necorporal', 
reprezentat şi prin brevetele de 
invenţie aplicate, este din ce în 
ce mai mare. 

ing. Marioara 
Faighenov 

Conslfler în Proprietate 
Industrială, Evaluator 

KARL MAYER 

La 21 noiembrie 1995 a încetat din viaţii, la vârsta de 
86 ani, prof.dr.h.c. Karl Mayer, fondator al firmei germane 
constructoare de maşini textile "Karl Mayer•. 

Apreciat ca unul dintre cel mal străluciţi profesionişti 
în domeniul tricotajelor din urzeală, a lăsat generaţiilor 
actuale şi viitoare rezultatele unei vaste activităţi în 

. construcţia de maşini textile. A fost un mare prieten şi 
susţinător al specialiştilor textlflştl din ţara noastră şi a 
sprijinit cu un devotament nelimitat dezvoltarea domeniului 
de tricotaje din întreaga lume. Numeroşi specfalişti români 
au beneficiat de cursuri gratuite în domeniile tehnologiilor, 
creaţiei de modele, maşinilor de tricotat etc, organizate la 
firma "Karl Mayer•. 

Pentru bogata activitate profesională şi socială l-au 
fost decernate numeroase decoraţii şi premii ale statului 
german, tltfurl academice şi onorifice, printre care şi acela 
de membru de onoare al Societăţii Inginerilor Textiflşll din 
Asociaţia Generală a Inginerilor din România. 

Prof.ing. Aristide Dodu 
preşedintele SIT-AGIR 

Breviar Legislativ 
Legi, decrete, hotărâri, ordonanţe 
şi alte acte apărute în perioada 15 
decembrie 1995 - 20 ianuarie 1996 

• HG nr.945/24.11.1995, pentru modificarea 
şi completarea HG nr.671/1994 cu privire la 
înfiinţarea Consiliului intenninisterial pentru ştiinţă 
şi tehnologie (MO 291/25.1 2.1995) 

• Ordinul nr. 1621/13.11.1995 al ministrului 
Industriilor, pentru aprobarea Nonnelor metodologice 
privind procedura de autorizare a agenţilor economici 
care desfăşoară activităţi de colectare, prelucrare şi 
livrare a deşeurilor refolosibile (MO 295/21 .12.1995) 

• Legea nr.126/27.12.1995 privind regimul 
materiilor explozive (MO 298/28.12.1995, inclusiv 
Decretul de promulgare) 

• Legea nr.129/27.12.1995 privind modificarea 
Legii nr.55/1 995 pentru accelerarea procesului de 
privatizare (MO 298/28.12.1995, inclusiv Decretul de 
promulgare) 

• Legea nr.134/29.12.1995, a petrolului (MO 
301/29.12.1995, inclusiv Decretul de promulgare) 

• Legea nr.137/29. 12.1995, a protecţiei 
mediului (MO 304/30.12.1995, inclusiv Decretul de 

- promulgare) 

• t'IG nr.1054/22.12.1995 privind organizarea 
şi funcţionarea Agentiai Na\ion'ale a Produselor 
Agricole - RA şi înfiin\area unor societăţi comerciale 
pe acţiuni cu capital de stat. prin reorganizarea Regiei 
Autonome "Romcereal" (MO 2/9.01 .1996) 

• HG nr.1095 şi 1096/30.12.1995 privind 
aprobarea Programului naţional de cercetare 
ştiinţ~ică şi dezvoltare tehnologică "ORIZONT 2000•, 
respectiv privind aprobarea Criteriilor de atribuire 
spre executie a programelor, subprogramelor, 
temelor şi acţiunilor componente ale Programului( ... ) 
"ORIZONT 2000" (MO 3/10.01 .1996) 

• HG nr.1062/22.12.1995 privind programul 
de participare a României, cu pavilion naţional, la 
târguri şi expoziţii internaţionale în anul 1996 (MO 
5/12.01.1996) 

• Ordinele nr. 356, 358, 359 şi 387/1995 ale 
ministrului de stat, ministrului muncii şi protecţiei 

sociale, privind aprobarea Normelor specifice de 
securitate a muncii pentru fabricarea lămpilor 
electrice, a tuburilor cinescop şi a corpurilor de 
iluminat (356) , respectiv pentru acoperiri metalice 
(358), pentru evacuarea apelor uzate de la populaţie 
şi din procesele tehnologice (359) şi pentru alimentări 
cu apă ale localită\ilor şi pentru nevoi tehnologice 
(387) (OG 11/18.01.1996) 
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METODE ACTIVE DE INSTRUIRE: 
SIMULAREA ŞI JOCUL DE ÎNTREPRINDERE (li) 
Jocul managerial 

Jocul managerial este inspirat 
de jocurile strategice militare utilizate 
încă din sec.XVII pentru pregătirea 
mişcărilor de trupe în timpul ciocnirilor 
militare, pe baza anal_izelor acţiunilor 
proprii şi a reacţiilor potenţiale ale 
adversarului. 

Virtuţile analizei pe machetă 
sau model, în sens general, au fost 
recunoscute de multă vreme, ca şi 

simularea acţiunii paralele în 
domeniul politic şi administrativ, ca 
în cazul guvernelor ' fantomă " în 
sistemul politic englez. 

În domeniul managerial , 
studiul de caz şi simularea conducerii 
- un model foarte asemă.nător 
jocurilor de stat major - au apărut, se 
pare , pentru prima dată în fosta 
Uniune Sovietică , unde Maria 
Mironovna Birstein şi soţul ei le-au 
propus cu succes pentru prima oară 
in eficientizarea unei întreprinderi 
industriale. 

Birocraţia şi criteriile politicii 
economice , care au acţionat pe baze 

fjg,_2. 

determinant ideologice, sugrumând 
acţiunea firească a legilor 
economice, în special a legii cererii 
şi ofertei, diminuate la maximum în 
condiţiile economiei de comandă din 
fosta URSS , au făcut ca, după 
succesul primelor aplicaţii în 
intreprinderi a metodei scenariilor şi 
jocului de rol în analiza şi pregătirea 
decizională , această abordare să fie 
practic sugrumată până în anii '80 -
când, mai ales în urma schimbărilor 
impuse de reformă şi glasnosti, 
jocurile decizionale au cunoscut un 
reviriment. 

În SUA, simularea conducerii 
a căpătat o răspândire largă în spe
cial din a doua jumătate a deceniului 
8 al secolului nostru. Dezvoltarea 
economică postbelică rapidă, 

orientată spre consum, determinată 
de progresele în domeniul 
tehnologiilor, a condus la nevoia de 
cunoaştere mai aprofundată a 
interdependenţelor economice la 
nivel micro şi macroeconomic, ceea 
ce a condus la realizarea unor 
modele de interacţiune producător
consumator pentru piaţa internă şi 
cea externă , ca şi la jocuri de 
simulcire a conducerii in contextul 
intreprinderii, al anumitor domenii de 
activitate, pieţe şi mediu economic , 
social~ polttic (TC,PIC1 , MANAGER, 
MARKET). - . 

În România , preocupările 
privind utilizarea şi realizarea de 
jocuri de intreprindere au apărut în 
1970, căpătând în timp o amploare 
moderată, determinată de contextul 
general economico-social. Primul joc 
original a fost EDJOC, un model 
simplificat al principalelor 
dependenţe intre factorii ce 
parametrizează actiunea 
managerială în intreprinderea 
industrială . Au mai fost realizate, prin 
adaptarea unor jocuri create în alte 
\ări, jocuri de conducere generală a 
intreprinderii (ex. DONCZ, la ASE), 
sau jocuri de simulare a Conducerii 
producţiei (SIMPROD, la IPB). 

Importanţa domeniului pe care 
ii prezentăm este probată şi de 
existe n ţa a 8. as oc iaţii ştiinţifice 
internaţionale al căror obiectiv comun 
este promovarea metodelor active de 

instruire, a jocului ş i simulării, ca 
metode în cercetarea ştiinţifică şi 

proiectare (ISAGA, NASAGA , 
ABSEL, SAGSET, WRACA, MORS, 
JASAG, AEE). . 

În România, în cadrul AGIA a 
fost înfiinţată Asociaţia Română de 
Simulare şi Jocuri Decizionăle 
(ARSID), în 1991 . 

, Menţionăm de asemenea că 
în 1993 a fost organizată , pentru 
prima oară în România, o conferinjă 
anuală a ISAGA (ISAGA '93). 

Aspecte metodologice 
privind realizarea şi utilizarea 

jocurilor decizionale şi 
studiilor de caz 

În realizarea jocului decizional 
sau a studiului de caz se porneşte 
de la scopul creării acestuia 
avându-se în vedere şi cine vor fi 
utilizatorii săi , viitorii participanţi 
potenţiali. 

Jocurile pot fi specializate (pe 
funcţii ale intreprinderii sau ale 
conducerii sau pe grupe de activităti) 
sau pot fi de conducere generală , 

pentru a ilustra mulţimea 

dependenţelor principale intre factorii 
care conditionează calitatea 
conducerii. Jocul se utilizează pe~lru 
stimularea spiri• ·ilui analitic , a 
comunicării intre participanţi , ca şi 
pentru antrenarea lor pentru a face 
faţă hazardului, unor factori aleatori. 

Crearea de situaţii inedite, dar 
posibile şi semnificativ probabile în 
cadrul jocului - chiar şi în cazul jocului 
de rol - permite înţelegerea mai 
nuanţali a unor func\ii şi atribuţii, a 
unor tipyri de reacţii în situaţii date 
(ex .: j9cul de bursă , jocul de 
comunicare etc). 

Studiul de caz, ca metodă de 
instruire activă, pune participantii în 
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Jocul de rol cu comunicare 
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Jocul de rol cu 
intennedierea comunicârîi 

~ 

de acţiune într-un context proble· 
matic în care se impune luarea unei 
hotărâri , a unei decizii, pe baza • 
evaluării premiselor şi consecinţelor 
potenţiale ale fiecărei variante puse 
în discuţie • căci, în general, studiul 
de caz "in ante" nu are soluţie unică . 
Diferite soluţi i potentiale se pot 
analiza comparativ (ex.: prin analiza 
multicriterială) ş i se pot face 
recomandări cu grade diferite de 
succes potenţial, condiţionate de 
gradul de cunoaştere a unor 
circumstanţe , de identificare a unor 
factori de risc etc. 

Antrenarea participanţilor la 
formularea şi analiza cât mai multor 
variante de acţiune şi determinarea 
în final a uneia care se poate 
considera satisfăcătoare constituie 
principalul-rezultat al studiului de caz. 

Aspectul static, referitor la o 
si ngură situatie (fig.2) , este înlocuit, 
în cazul jocului, cu suita de stări ale 
unui model al sistemului simula!, care 
răspunde corespunzător decizii lor 

actorilor, creând după fiecare set de 
decizii o nouă situaţie decizională . 

Jocul de rol este mai puţin 

ambiţios . El pune în evidentă 

interpretarea personală a actorului în 
condiţiile respectării regulilor care 
definesc jocul. 

Astfel, într-un joc de comunicare, 
în care se întâlnesc reprezentanţi a două 
culturi diferite , fără o prealabilă 

cunoaştere reciprocă a regulilor de 
comportament şi semnificaţiilor unor 
gesturi specifice fiecăreia dintre cele 
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două culturi, întâlnirea poate s~ fie un 
eşec, datorită interpretărilor diferite 
(uneori opuse) ale unor gesturi sau 
expresii, spre deliciul asistenţei. 

Jocul de rol în probleme de 
comunicare ilustrează şi posibilitatea 
distorsionării mesajului în cazul 
intermedierii comunicării (fig.3) . Cel mai 
simplu joc de rol de acest tip este 
telefonul fără fir într-o variantă mai 
evojµată , în care un mesaj este transmis 
prin intermediul mai multor persoane, 
ajungând, posibil, foarte distorsionat la 
receptorul final (fig.3). 

Jocul de întreprindere Uocul 
decizional) 

Aspectul static , referitor la o 
singură situatie , este înlocuit cu o suită 
de stări determinate de deciziile actorilor. 
Jocul trebuie să aibă surse de perturbaţii , 

generate prin program, dacă este un joc 
pe calculator, sau introduse de 
conducătorul jocului. 

Pe un astfel de model se pot 
verifica consecinţele potenţiale ale unor 
strategii adoptate pentru diferite perioade 
de timp, pornind din starea iniţială dată, 
valoarea lor operaţională depinzând de 
pertinenţa modelului folosit. 

Construirea modelului se 
bazează , metodologic, pe mnemograma 
din fig . 4a, unde: P este procesul 
modelat, operatorii a,, ... ,a,. reprezintă 

culegerea şi interpretarea datelor ş i 

informatiilor referitoare la procesul P, 
operatorii ~, ..... ~. reprezintă validarea 
modelului la etapele 1, .. . ,k, operatorii 
y02 , .. . ,y,_,., reprezintă procesul de 
învăţare de la o versiune la alta a 
modelului, M1 , M2 , ••• ,Mk sunt versiuni ale 
modelului procesului P. 

Procesul de modelare are 
caracter interactiv, tinzând spre o 
versiune satisfăcătoare . 

Exigenţa ştiinţifică şi 

pragmatismul utilizatorului sunt 
importante în stabilirea gradului de 
detaliere a reprezentării , care , 
mentionăm încă o dată , nu poate fi 
completă (asta ar reprezenta un 
izomorfism complet, sau o recreare 
integrală a realităţii , ceea ce este 
imposibil). dar trebuie respectate 
condiţiile necesare unui model 

· satisfăcător, şi anume: 
- coerenta; 
- corectitudinea (în virtutea unui 

sistem de axiome sau/şi paradigme); 
- completitudinea (până la un nivel 

acceptabil de detaliere}; 
- utilitatea (posibilitatea utilizări i 

efective); 
• costul rezonabil al realiză rii ş i 

exploatării. 

Realizarea modelului în scop 

operaţional , caz în care modelul 
const ituie premiza de actiune 
asupra procesului (aspectul teleo
logic al modelării) , conduce la 
modificarea mnemogramei din 
fig .4a în cea din fig.4b, unde 6,, 6,, 
... ,6, sunt operatori i de actiune 
asupra procesului P bazaţi pe 
modelele M" M2 , ••• ,Mk, considera
te reprezentări satisfăcătoare . 

în acest caz, acţiunea 
asupra procesului P tinde să - l 

aducă pe acesta cât mai aproape 
de realizarea modelului M, proiecţie 
a imaginii viitoare a procesului. 

Jocul decizional pune în 
valoare două aspecte importante 
ale instruirii active, şi anume: 

1) cunoaşterea elementelor 
şi a relaţiilor dintre ele în cadrul 
procesului modelat prin joc; 

2) aspectul motivaţional , 

conferit de caracterul competiţional , 

în care câştigul poate fi pe seama 
altor competitori sau grupuri de 
competitori, in cazul formări i 

coaliţiilor, sau chiar câştigul 
diferentiat, în cazul înlocuirii 
competiţiei totale prin cooperare 
parţială . 

Fazele 
desfăşurării 

reprezentate 
semnificaţia 
următoarea: 

realizării 

jocului 
în fig .s , 
notaţiei 

şi 

sunt 
unde 
este 

1. concepţia de realizare a 
· jocului: precizarea obiectivelor şi a 
datelor necesare; 

2. situaţia reală modelată : 
obiectul de studiu (şi dispută) în 
cadrul jocului şi furnizor de date; 

3. modelul: reprezentare 
simplificată a realităţii ; 

4. participanţii la joc (actorii), 
care î_şi , construiesc 
comportamentul propriu pe baza 
prelucrării datelor oferite de model 
Ooc); 

5. imagini în evoluţia 

dinamică a p,ocesului modelat 
(furnizate de model) ; 

6. evaluarea rezultatelor fi
nale (referitoare la atingerea 
obiectivelor jocului şi calităţii 

modelului) ; 
7. clasamentul jucătorilor şi 

repartizarea câştigului (aspectul 
motivaţional) . 

rezultatelor ech ipelo r sau 
participantilor individuali; 

- complexitatea modelului să 
fie rezonabilă , pentru a nu consuma 
timp exagerat şi pentru a nu 
necesita configuraţii hardware sau 
software prea costisitoare (dacă 
jocul este computerizat) . 

Jocurile de simulare a 
conducerii răspund la două aspecte 
importante ale procesului de 
instruire in domeniul conducerii. 

Unul din acestea este legat 
de instruirea programată, în care 
deciziile participantului se compară 
cu deciziile ideale, sau cu cele con
siderate ca atare , corect 
programate, corespunzătoare stării 
sistemului condus şi în care 
utilizatorul încearcă - dirijat prin 
mesaje în regim conversaţional sau 
cuprinse în rapoartele editate la 
fiecare etapă - să determine 
deciziile cele mai potrivite situaţiilor 
date. 

Al doilea aspect este cel 
legat de consecinţele deciziei 
asupra evoluţiei sistemului condus, 
determinindu-i traiectoria în spaţiul 
stărilor. 

Prin compararea şi 

discutarea rezultatelor 
participanţilor, individual şi pe 
echipe, vor fi înţelese mai bine 
dependenţele ilustrate în cadrul 
modelului de simulare folosit şi 
atitudinile decizionale eficiente, 
adecvate diferitelor situaţii 
generate pe parcursul jocului. 
Modelul poate fi astfel "identificat" 
de către participanţi în urma unui 
nurriăr de etape decizionale ; evi
dent, se poate lua în considerare 
şi situaţia în care aceştia cunosc 
modelul , pe care ii folosesc ca 
atare, sub forma programului de 
calculator, pentru a-şi verifica 
calitatea deciziilor propuse în 
diferite situaţi i decizionale, ca în 
cazul oricărui antrenament. Un grad 
avansat de completitudine în 
prezentarea sistemului modelat, cu 
îndeplinirea şi a celo~alte condi\ii 
cerute unui model de calitate, poate 
recomanda modelul de simulare 
creat i niţial pentru jocul de 
întreprindere şi pentru utilizarea sa 
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Cerinţe asupra modelului de 
simulare a conducerii 

În construirea unui model de 
simulare a conducerii sau joc de 
intreprindere, acesta (modelul) 
trebuie: 

- să ilustreze în primul rând 
principalele dependenţe existente 
intre elementele definitorii ale 
procesului şi influenţele pe care le 
au deciziile actorilor asupra 
dinamicii acestora; 

- să permită rulări repetate 
din condiţii iniţiale diferite (condiţiile 
iniţiale la o etapă i fiind determinate 
de rezultatele deciziilor adoptate la 
etapa i - 1 şi , eventual , la cele 
anterioare, prin efecte propagate); 

- să ofere rapoarte sau alte 
forme de evaluare privind 
consecinţele deciziilor luate, care 
să permită fundamentarea noilor 
decizii pentru perioada următoare; 

- să permită compararea 

operaţională cu date 
corespunzătoare . Reciproca este 
cu atât mai valabilă. ' 

În realizarea jocurilor se 
parcurg practic aceleaşi faze ca la 
proiectarea produselor, astfel că 
sunt aplicabile tale quale diferite 
metodologii de proiectare, jocul fiind 
în fond un produs cu destinaţie 
precizată , care trebu ie să 

îndeplinească anumite funcţii. 
La fel ca şi în cazul 

produsului, la proiectarea acestuia 
pot fi aplicate metode de optimizare 
a proiectării , inclusiv analiza valorii. 
Şi , ca şi în cazul p,oduselor, pe piaţa 
jocurilor decizionale şi a modelelor 
de simulare se parcurg aceleaşi 
faze (fig .6). izomorfismul 
metodologic fiind complet. 

dr. ing.Eduard Rădăceanu 
Director ştiinţific at IROMA 

(Continuare în numărul viitor) 
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în ziua de 26 lanuerle a.c., la 
sediul socletilll comerciale 
TURBOMECANICA SA a avut loc un 
eveniment deosebit: decernarea de 
citre SC AEROQ SA a certificatului 
de atestare a sistemului da 

· asigurare a calltiţll. Tltular: 
SC TURBOMECANICA SA. 

Ca o dovedi a Importantei 
acordata problemelor calltilll da 

citra Asociaţia Generali a lngfnerllor 
din Romlnla, precum 91 în contextul 
bunelor relalll dintre aceasta 91 SC 
TURBOMECANICA, la festivitate a 
participat 91 pre9edlntela AGIR, dl dr 
lng. Mihai Mlhil!i. 

Din acelea,, motive, vi oferim în 
aceaati pagini a publlcatlal noastre 
o prezentare a SC AEROQ fi o acurti 
argumentare a Importanţei cartlflcirtl 
alatamalor da cantata. , 

AVANTAJELE CERTIFICĂRII 
SISTEMULUI CALITĂŢII 

Peste 90 de ţări au trecut 
deja la aplicarea seriei de 
standarde ISO 9000. Aceste 
standarde internaţionale au 
fost adoptate şi în România, 
sub forma SR EN ISO 9001 
(Sistemele calităţii - Model 
pentru asigurarea calităţii în 
proiectare, dezvoltare, 
producţie, montaj şi service), 
9002 (Sistemele calităţii -
Model pentru asigurarea 
calităţii în producţie, montaj 
şi service) şi 9003 
(Sistemele calităţii - Model 
pentru asigurarea calităţii în 
inspecţie şi încercări finale). 
Ele sunt aplicate în toate 
sectoarele industriale şi 

economice, cuprinzând 
întreaga gamă de produse: 
echipamente, materiale 
procesate, software, servicii 
sau combinaţii ale acestora. 

dovedirea capabilităţii unei 
firme în privinţa calităţii; 

2. Înregistrarea 91 
. publicarea societăţilor 

având sisteme calitate cer
tificate 

- cerinţe obligatorii 
referitoare la mediul 
înconjurător, sănătate, 

securitatea vieţii, precum şi 
managementul financiar. 

Publicarea listei 
societăţilor care posedă un 
sistem al calităţii certificat 
asigură informajii utile 
pentru clienţi în alegerea 
furnizorilor de produse şi 

servicii pentru care sunt 
interesaţi. 

În competiţia mondială 
actuală, calitatea este un 
factor critic pentru un 
furnizor de produse sau 
servicii care doreşte să 
menţină sau să extindă 
sectorul de piajă pe care-l 
deţine, în condiţiile asigurării 
unei rentabilităţi optime. 

3. Calitate şi 

productivitate 
imbunătiţite în condiţii de 
reducere a costurilor 

Principalele avantaje ale 
certificării sistemului calităţii 
unui furnizor sunt: 

4. Reducerea 
evaluărllor 91 audlturllor 
multiple (secundă parte) 
efectuate de clienji şi de 
reprezentanţii acestora, 
rezultând economie de timp 
şi bani, atât pentru clienţi, cât 
şi pentru furnizori. 

1. Recunoaşterea. 

lnternatlonali 
Prin asigurarea 

Necesitatea evaluării şi 

certificării sistemelor calităţii 
are la bază următoarele 
aspecte:. 

- aşteptările clienţilor 

legate de calitatea 
produselor şi serviciilor; 

- cerinţele exprimate şi 
implicite ale clienţilor pentru 

conformităţii sistemului 
calităţii cu cerinţele 

standardelor ISO 9000 -
acceptate la nivel mondial -
mulţi furnizori şi clienţi au 
desfiinţat barierele artificiale 
pe linie de comerţ, 

contribuind la liberul schimb 
pe pieţe zonale sau 
mondiale (ex. Comunitatea 
Europeană). 

5. Îmbunătălirea 
Imaginii socletilll 91 a· 
calltălll produselor 91 
serviciilor furnizate de 
aceasta, demonstrându-se 
angajamentul în 
satisfacerea cerinjelor 
clienţilor. 

AEROQ 
primul organism românesc de 

certificare a sistemelor de calitate 
Înfiinţată în 1982 sub denumirea 'Direcţia 

de Conttol Industrial al Asigurării Calităţii 
Produselor Aeronautice", AEROQ primeşte 
actualul nume în anul 1991, în urma Hotărârii 
nr.242 emisă de guvernul României. 

Până în 1991, acest organism a 
desfăşurat următoarele tipuri de activităţi 

principale: 
· -evaluarea şi atestarea sistemelor calităţii 

furnizorilor pentru industria aeronautică, în 
conformitate cu reglementările proprii, aliniate 
la cele interne şi internaţionale în domeniu; 

- certificarea produselor utilizate în 
construcţia aeronavelor, motoarelor şi 

echipamentelor aeronautice (materiale, 
componente etc) destinate scopurilor civile şi 

militare; 
- supravegherea furnizorilor de produse 

aeronautice atestaţi; 
- elaborarea şi avizarea de documente 

normative privind calitatea produselor 
aeronautice. · 

Rezultatul a fost că la nivelul anului 1990 
erau atestaţi peste 60 de furnizori de produse 
aeronautice şi certificate peste 1 OOO de produse 
de uz aeronautic din domeniile: metalurgie, 
construcţii de maşini, chimie, electronică şi 
eleetrotehnică. 

Intervalul 1991-1995 a fost perioada de 
adaptare a S.C. AEROQ la noile condiţii gener
ate de restructurarea societăţii româneşti, după 
apariţia noii legislaţii, inclusiv HG 167/92privind 
constituirea şi funcţionarea sistemului naţional 
de certificare a calităţii. 

în 8 decembrie 1995, AEROQ este 
acreditat de către Institutul Român pentru 
Standardizare ca organism de certificare sisteme 
calitate, având ca standard de referinţă SR EN 
45012, identic cu standardul european EN 
45012. 

Respectarea criteriilor de certificare 
prevăzute în reglementările naţionale şi 

reglementările specifice ale AEROQ constituie 
baza pentru acordarea, menţinerea, 

suspendarea sau retragerea documentelor de 
certificare. 

Activităţile pentru care AEROQ poate 
acorda certificarea sistemelor calităţii sunt 
următoarele: produse alimentare, băuturi şi tutun; 
ţesături şi produse textile, lemn şi produse din 
lemn; celuloză, hârtie şi produse din hârtie; 
produse petroliere; substan;e chimice, produse 
chimice, cauciuc şi mase plastice; metale şi 
produse din metal; maşini şi echipamente; 
echipament electrotehnic, electronic şi optic; 
aeronautică; hoteluri şi restaurânte; transport, 
depozitare şi comunicaţii; servicii de inginerie; 
sănătate şi protecţie socială; administraţie 

publică; beton, ciment, var, ghips etc; alte servicii 
sociale; alte servicii. 

AE ROQ a început demersurile pentru 
recunoaşterea reciprocă cu alte organisme 
similare de pe continentul european, respectiv 
din ţările în care România este sau va fi prezentă 
cu produsele şi serviciile sale. Acordurile respec
tive vor facilita recunoaşlerea certificării acordate 
de AEROQ de către organismele cu care se vor 
încheia aceste acorduri. 

NOUTĂŢI TEHNICE ŞI 
ŞTIINŢIFICE 

Yl.-to1ni 'fi[mapi• 
Fotografiile reprezentând structurile atomice au adus o contribuţie uriaşă 

la înţelegerea structurii şi proprietăjilor materialelor. Dar imaginile statice 
produse prin microscopia cu scanare 'tunel" nu pun în evidentă ce se întâmplă 
în momentul în care un atom interacţionează cu un altul. 

lată că, acum, fizicianul Brian S. Swartzentruber, de la Sandia National 
Laboratories, a realizat un nou tip de microscop cu scanare 'tunel', atât de 
sensibil încât poate urmări traiectoria unui atom în mişcare. 

Această realizare va permite, probatiil, noi revelaţii în domeniul fizicii 
semiconductorilor. 

Compresia aateCor 
prin reţe[e neuronaCe 

O realizare tehnică mult 
aşteptată, datorită deosebitei sale 
utilităţi potenţiale în cele mai variate 
domenii, este compresia imaginilor 
TV şi a înregistrărilor sonore de înaltă 
fidelitate astfel încât să poată fi 
transmise simultan pe linii telefonice 
obişnuite. 

Robert Hecht-Nielsen, 
cercetător principal la HNC Software 
din San Diego (SUA), crede că poate 
rezolva această problemă utilizând 
rejelele neuronale - respectiv circuite 
asemăriătoare celor din creierul 
uman, care pot învăţa din experienţă 
şi nu necesită programare 
convenţională. 

Hecht-Nielsen, un pionier în 
domeniul reţelelor neuronale, susţine 
că această tehnologie poate 
reprezenta cea mai bună metodă 
posibilă de compresie a datelor. 
lntr-un articol din revista Science 
(sept. '95), el arată că rejelele 
neuronale pot învăţa să comprime 
informaţia până la un minimum 
ireductibil. Alimentată cu miliarde de 
biţi de date (spre exemplu, toţi pixelii 

din fiecare cadru al unui film sau toate 
paginile de text dintr-o bibliotecă 'on 
line'), reţeaua va genera o 'hartă' 
alcătuită din puncte care formează un 
fel de 'nori'. Datorită faptului că există 
într-un spaţiu cu un număr aproape 
infinit de dimensiuni, fiecare punct va 
conţine o mare cantitate de 
informajie, pe care reţeaua o poate 
utiliza pentru a reconstitui fiecare 
detaliu al informaţiei originale. 

Deocamdată, există încă 
probleme în aplicarea acestei teorii 
în practică; o reţea neuronală 

capabilă să producă rezultate optime 
este extrem de complexă. Şi aceasta 
cu atât mai mult cu cât, după spusele 
lui R.Hecht-Nielsen, "noi nu 
cunoaştem cea mai bună metodă de 
a <<instrui» aceste circuite'. Însă 
mai mult ca sigur că. toate aceste 
probleme vor fi rezolvate, mai ales că 
în proiectul iniţiat de Hecht-Nielsen 
s-au implicat forte impresionante, 
cum sunt AT& T Bell Laboratories, 
Universitatea Statului California din 
San Diego şi Universitatea Yale. 

Lustruirea contro[ată 
a [enti[eCor 

Lustruirea lentilelor de înaltă calitate utilizate în aparate foto speciale, 
în echipamentele de citire optică din telefaxuri şi în 'ochii' bombelor inteligente, 
a fost întotdeauna mai aproape de artă decât de ştiinţă. 

Acum, însă, cercetătorii de la Universitatea din Rochester au elaborat 
un program care poate preconiza rezultatele lustruirii aplicate pe tipurile de 
sticlă cele mai diverse. Conform opiniei directorului Centrului de Optică de la 
universitatea menţionată, aceasta este 'o cucerire semnificativă" în eforturile 
de a controla operaţiunile din procesele industriale. 

Laseri pentru răcire J 

Oamenii de ştiinţă de la Los 
Alamos National Laboratory, care 
s-au ocupat până acum de sistemul 
de apărare cunoscut sub numele de 
'Războiul Stelelor', s-au gândit să 
utilizeze razele ucigaşe la ... instalaţii 
de răcire. 

După cum ştiu şi copiii, razele 
laser îşi distrug ţintele prin căldu"ră, 
putând topi chiar şi otelul. Atunci, 
poate un laser să răcească? Da: prin 
reglarea undei astfel încât energia ei 
să 'excite" atomii ţintei la nivel 
cuantic. Acest fenomen de 'excitare 
cuantică' face ca atomii să emită 
lumină fluorescentă; aceasta conjine 
mai multă energie decât cea primită 
prin raza laser, şi, ca urmare, obiectul 
jintă pierde diferenţa de energie şi 
deci se răceşte. 

Teoria 'răcirii optice' a fost 

lansată încă din 1929. Acum, echipa 
de la Los Alamos, condusă de 
fizicianul Rkhard I.Epstein, a 
demonstrat (inclusiv într-un articol 
publicat în revista Nafure, în 
octombrie 1995) că ideea este 
aplicabilă în practică. Concret, ei 
susţin că principiul poate sta la baza 
unei tehnologii care ar putea fi 
utilizată, spre exemplu, la răcirea 
circuitelor din calculatoare până la 
temperaturile la care apare 
supraconductivitatea. În aceste 
condiţii, calculatoarele şi orice alte 
sisteme electronice pot funcţiona la 
viteze de sute de ori mai mari decât 
astăzi. 

(Traduceri şi adaptl!.ri 
dupl!. "Business Week' 

de ing. Sorin Golopenţa) 
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Societatea Americană a 
Inginerilor Mecanici ASME 

· ASME este o societate 
tehnică profesională non-profit a 
inginerilor mecanici din SUA, 
fondată în anul 1880. Are 125.000 
membri , un buget anual de peste 
50 milioane dolari şi dispune de 
400 de cadre care lucrează în 9 
birouri regionale, pe tot cuprinsul 
SUA, reprezentând o forţă majoră 
în lumea tehnicii. 

Societatea are o structură 
complexă , fiind organizată pe 
secţiuni , regiuni , compartimente 
internaţionale , grupuri tehnice , 
divizii, comitete, comisii operative 
şi consilii, toate fiind coordonate 
de către un Comitet al 
Guvernatorilor, ales de către 
membrii Societăţii. ASME este 
împărţită în unităţi geografice (pe 
regiuni şi secţiuni) şi în unităţi lo
cale (grupuri tehnice şi divizii). 

Membrii ASME participă la 
activită\ile Societăţii prin 
intermediul structurii administra
tive a consili ilor, comitetelor şi 
comisiilor, prin intermediul diviziilor 
tehnice sau prin intermediul 
secţ i un i lor, subsecţiun i lor sau 
grupurilor geografice. 

În cadrul ASME există în 
mod curent 323 sec\iuni 
studenţeşti , repartizate geografic 
pe întreg teritoriul SUA, 
cuprinzând un număr total de 
23.000 studenţi membri ASME. 
Aceştia beneficiază de aceleaşi 

drepturi cu inginerii membri 
ASME, inclusiv dreptul de a 
participa la activităţile unei 
divizii tehnice de interes pentru 
studentul respectiv. 

Forţa tehnică 

fundamentală a Societăţii stă în 
diviziile tehnice. În mod curent 
există 35 de divizii tehnice şi trei 
subdivizii grupate în opt grupuri 
tehnice . Cele 35 de divizii 
tehnice şi trei subdivizii. 
reprezintă o forţă tehnică 
majoră , care contribuie la 
îndeplinirea scopului Societăţii 
de promovare a ştiinţei şi 
practicii ingineriei mecanice. 

Activităţile diviziilor includ 
conferinţe tehnice, 
simpozioane, expoziţii, 

comunicări ştiinţifice şi editarea 
de publicaţii , toate fiind 
destinate să faciliteze schimbul 
de informaţii tehnice. Multe 
divizii tehnice îşi sponsorizează 
propriile conferin\e şi expoziţii 
anuale sau bianuale şi 

cooperează cu celelalte divizii 
sau societăţi cu ocazia 
adunări l or naţionale sau 
internaţionale . 

În fiecare an, ASME este 
sponsorul principal sau co
sponsor a peste 30 de adunări , 
conferinţe şi expozi\ii naţionale 
şi internaţionale pe teme din 
domenii tehnice specifice de 
inginerie mecanică . Aceste 

11 LINKGUIDE 11 

Având în vedere dificultă\ile existente în prezent privind stabilirea de 
contacte !ntre specialişti din Europa de Vest cu specialişti în acelaşi domeniu 
de activitate din Europa Centrală şi de Est, a fost lansat proiectul LINKGUIDE, 
finan\at de Comisia Europeană. Acest proiect are ca obiectiv crearea şi 
între\inerea unei baze de date cu resurse cheie din domeniul 
telecomunica\iilor, electronicii şi calculatoarelor. Baza de date LINKGUIDE 
va cuprinde institute de cercetare-dezvoltare , universită\i, şcoli , firme 
producătoare de echipamente sau programe, furnizori de servicii , agen\i 
comerciali , asocia\ii profesionale, asocia\ii comerciale, institu\ii de 
administra\ie publică din \ările din Europa Centrală şi de Est. În afară de 
instttu\ii, baza de date va cuprinde şi persoane fizice cu preocupări în domeniu, 
iar accesul va fi prin intermediul Internet (acces direct sau e-mail) sau, mai 
simplu, prin trimitere de faxuri de interogare. 

Scopul proiectului este de a fumiza un instrument pentru to\i aceia 
care doresc să stabilească contacte şi se preconizează să ducă la creşterea 
legăturilor comerciale şi a transferului de tehnologii între firme, precum şi la 
schimburi ştiinţifice intre universităţi sau institute de cercetare. 

, Baza de date LINKGUIDE va fi promovată în ţările din Vestul Europei 
(cu sprijinul Franţei şi Angliei) şi se preconizează ca ea să poată fi accesată 
î~ primăvara anului 1996, când vor fi comunicate adresa electronică şi modul 
de acces. 

Institutul de Cercetări în !nformatică (ICI) participă la realizarea bazei 
de date LINKGUIDE împreună cu alţi parteneri din Bulgaria, Cehia, Franţa, 
Lituania, Letonia, Polonia, Rusia, Slovacia, Ucraina şi Ungaria. 

Pentru a fi incluse în această bază de date (împreună cu specialiştii 
lor), i"41ituţiile sunt rugate să comunice la ICI următoarele date: numele 
complet (în limbile română şi engleză), numele abreviat, adresa, codul fis
cal, telefon, fax. 

adunări reprezintă pentru 
membrii ASME şi domeniul lor 
profesional un forum de 
comunicări ştiinţifice, o ocazie 
de a afla ultimele noutăţi 

tehnologice şi de a discuta 
aceste noutăţi cu autorii lor şi cu 
participanţii cei mai bine 
informaţi. 

ASME are în mod curent 
aproape 600 de coduri şi 

standarde editate. Activitatea 
din domeniul codurilor şi 
standardelor implică peste 4000 
de persoane, majoritatea 
ingineri, dar nu neapărat membri 
ai Societăţii. Majoritatea 
standardelor ASME sunt puse 
de acord cu procedurile stabilite 
de Institutul Na\ional American 
pentru Standarde (ANSI), care 
coordonează sistemul de 
standardizare al Statelor Unite, 
acordând inclusiv aprobarea 
pentru standardele naţ ionale 

americane. lnten\ia ANSI este 
ca, prin procedura de aprobare 
a unui standard , sâ verifice 
dacă, la stabilirea standardului 
respectiv, organiza\ia care l-a 
elaborat a respectat principiile 
dezbaterii şi prelucrării 
corespunzătoare şi a obţinut 
consensul celor direct afectaţi 
de acel standard. 

În plus , la elaborarea 
standardelor, ASM E este 
responsabil de sistemul de 
acreditare a fabricanţilor de 
utilaje. Sistemul are ca scop 
furnizarea unor mijloace de 
deosebire a utilajelor care 
îndeplinesc cerinţele codului 
respectiv de cele care nu se 
încadrează în aceste cerinţe , 
sistemul de asigurare a calităţii 
al fabricantului fiind controlat de 
ASME. 

Activităţile ASME din 
domeniul educaţiei conţin 

programe care îşi propun să 
satisfacă cerinţele domeniului 
ingineriei mecanice, vizându-i 
deopotrivă pe studenţi şi pe 
practicieni, precum şi cerinţele 
de mână de lucru ale industriei 
şi universităţilor din .Statele 
Unite. Pentru îndeplinirea 
acestor obiective, Socie_tatea 
cooperează cu organizaţiile şi 

instituţiile educaţionale implicate 
în procesul de derulare şi 
dezvoltare a educaţiei 

inginereşti şi tehnologice de cel 
mai înalt nivel. 

lng. Sorin Croitoru 
MembruASME 
Membru AGtR 
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9-[ţvoia tf e ingineri 
(Urmare din pag. 1) 

mai smulge o firimitura din sacul public de bani. Şi uneori, când 
rflbufneşte nemul/umireâ şi existfl posibilitatea strângerii ei 
laolaltfl - cum a fost cazul lucrfltorilor din cercetare, mulfi dintre 
ei ingineri-, se vfldeşte cfl o încetare a lucrului nu impresioneazfl 
pe nimeni dintre cei responsabili. Cfl doar cercetfltorii nu pot 
paraliza întreaga economie, nu-i aşa? 

Morala? Inginerul român are de ales: poate să aştepte pe 
stomacul gol vremuri mai bune sau poate încerca sfi se 
'descurce•. Imediat dupfl '89, descurcflre/ii se fflceau şoferi de 
taxi, cfllfltori in Turcia, patroni de butic etc. Dar cei mai lega/ide 
profesie decât de ban au preferat sfi rflmânfl pe loc. Resemna/i 
la condi/ia de lefegiu onest, ei nu s-au resemnat sfi-şi lase 
meseria, ci au sperat sfi aibfl şansa sfi şi-o facfl in continuare. Şi 
sfi şi-o facfl bine. 

Numai cfl, in timp, aceşti Don Ouijote ai tranzi/iei au obosit 
şi s-au cam acrit. Sfi tragi de leaffl de la o lunfl la alta, in timp ce 
necazurile de serviciu curg, nu este îndeletnicire comodfl. 
Meseria poate fi privitfl ca un apostolat; dar pentru a o practica 
astfel e nevoie sfi ai stoffl de erou. Or. tranzi/ia sau economia de 
pia/fi nu se impacfl prea bine cu eroii; ele cultivfl invingfltorii. 

Probabil cfl astfel gândesc inginerii (relativ) bine plflti/i din 
România. Ei lucreazfl la firme strfline, mixte sau chiar cu capital 
autohton. Multi şi-au pflrflsit cu totul profesia şi au devenit 
profesionişti ai afacerilor. A/fii insfl continuă să fie ingineri, 
câştigând de câteva ori mai mult decât la vechile locuri de muncfl. 

Nu e vorba de cazuri izolate. Şi, mai ales, nu e vorba de o 
concep/ie izolatfl . Şantierul de la Cernavodfl îşi vede echipele 
practic decimate de fenomenul exodului cfltre câştiguri mai bune. 
Institutele de cercetare îşi vfld oamenii risipindu-se rând pe rând, 
colective întregi. Scurgerea e lentfl, efectele sunt sigure. Pentru 
cfl, in toate cazurile, e vorba de specialiştii cei mai buni. 

De curând, televiziunea prezenta cazul unor ingineri de la 
ROMAERO care aleseseră sfi-şi pflrflsească locul de muncfl. 
La plecare, ei au sim/it nevoia sfi-şi facfl public motivul deciziei: 
un salariu prea mic fa/fi de calificarea lor. Dincolo de ieşirea la 
rampă, cazul este simptomatic. Cerându-i-se pflrerea, directorul 
intreprinderii aplica principiul lui 'nimeni nu-i de neînlocuit'. Dar, 
dincolo de aceastfl situa/ie particulară, chiar aşa să fie? 

Pentru ca economia româneascfl sfi depflşeascfl pragurile 
ce o aşteaptfl, este nevoie de ingineri. Nu neapărat de ingineri 
bine plăti/i (căci bietul om e sub vremuri, şi nu invers). Dar este 
nevoie de ingineri plflti/i conform responsabilitfl/ii şi competentei 
lor. Şi, mai ales, e nevoie ca aceastfl profesie sfi-şi recâştige 
respectul social pe care-l meritfl cu adevflrat. 

~ J 

curier rapid înternational 

M.OIA: Punctele de vedere exprimate în articole 
. aparţin autorilor. · 
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